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Élenjáró fejlesztések
Mesterséges intelligencia alkalmazásával teszi hatékonyabbá logisztikai 

folyamatait a Coca-Cola HBC Magyarország. 
Interjú Vincze Judit országos logisztikai vezetővel

gyártásMelléklet 
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rapi-jaubert Szilvia

Tisztelt Olvasó!
a gazdasági szereplőknek immár három éve nehezített körülmények között kell működniük. 2022-
ben a CovId-járvány mindenkit újratervezésre és az addig jól bevált gyakorlatok felülírására kény-
szerített. a pandémia felborította az ellátási láncokat és ez 2021-ben kaotikus helyzeteket idézett 
elő. 2022 elején úgy tűnt, a világ ismét visszazökkenhet a növekedési pályára, de február 24-én kitört 
a háború európa keleti részén, amely gyökeresen felforgatta az addig is kiegyensúlyozatlan világgazdaságot. Monitor cikkünkben 
néhány gazdasági szereplőt kérdeztünk arról, hogy számukra mi volt a legnehezebb momentum a 2022-es évben.

A Supply Chain Monitor szaklap kizárólag digitális formátumban jelenik meg, amely weboldalunkon, 
scmonitor.hu is bármikor, bárhonnan és bármely mobileszközről elérhető. 

Marad a viharjelzés 

Magas hullámok és rossz látási viszonyok között navigáltak 
a pénzügyi szféra kockázatkezelői az elmúlt években, és 
a másodfokú viharjelzés még egy ideig érvényben marad 
– derül ki a kPMg kockázati vezetők körében végzett 
kutatásából. a december 6-án közzétett felmérés szerint 
a bankok visszafoghatják a projekthitelezést, a biztosítók 
kevesebb lakásbiztosítási termékkel állnak elő, de preferálják 
a támogatott hitelkonstrukciókat, illetve a kockázati élet- és 
egészségbiztosításokat. 
az elmúlt két évben látványosan növekedtek a hagyományos 
hitel- és piaci kockázatok, az orosz-ukrán háború, az infláció 
és a recessziós kilátások okozta aggodalom idén tovább 
erősödött, és a magyar pénzpiacon tevékenykedő kockázati 
vezetők több mint 70%-a szerint ezek a kockázatok a 
következő két évben tovább növekednek. ez derült ki a 
kPMg háromévente esedékes kockázatkezelési felméréséből, 
amelyben a pénzügyi szektor 32 vezetőjének véleményét 
kérték ki a kilátásokról. 
a makrogazdasági, politikai környezet milyen jelenségeit/
bizonytalanságait látja jelentős kockázati forrásnak a 
következő 3 évben? (1-5 skála, jelentősnek látom – nem látom 
jelentősnek) 1. ábra 

két évnél hosszabb időtávon azonban csillapodhatnak a 
hullámok, erre az időszakra a válaszok már megnyugvást 
jeleznek előre. 
– Három éve növekvő bizonytalanságot és megváltozó 
kockázati környezetet jeleztünk előre. a mostani válaszok 
és a tapasztalatok is visszaigazolják a leforduló gazdasági 
ciklust, de a tíz bő esztendőt a Cro-k szerint most jó esetben 
csak néhány szűk követi – mondta erről Szalai Péter a kPMg 
associate partnere. Mindez azonban csak a klasszikus hitel- és 
piaci kockázatokra igaz, az új típusú eSg és cyber kockázatok, 
valamint az innovatív technológiák alkalmazásából eredő 
egyéb kockázatok, tovább növekedhetnek. 
az Ön véleménye szerint a következő tíz évben hogyan 
változik meg a kockázati környezet az alábbi kockázattípusok 
esetében? (1-5 skála, jelentősen nő a kockázati kitettség 
– jelentősen csökken a kockázati kitettség) 2. ábra 

az ügyfeleket is érzékenyen érintheti, hogy a pénzintézetek 
milyen hitel, és más pénzügyi termékek szolgáltatását 
kívánják felfuttatni, illetve visszafogni. a kPMg 
felmérésének tanúsága szerint a bankok kockázatkezelői 
a zöld hitelek és az államilag támogatott konstrukciókat 
preferálják a következő években, és óvatosabbak lesznek a 
projekthitelek és fedezetlen hitelek nyújtásakor. a biztosítók 
megkérdezett vezetői a kockázati életbiztosításokat és az »



42022. december-2023. január •

HírMonitor

»

egészségbiztosításokat jobban kedvelik, a lakásbiztosítások 
terén viszont várhatóan csökken az aktivitás, az alapkezelők 
pedig elfordulhatnak az egzotikus, illetve a tőkeáttételes 
alapoktól. 
a szabályozói prioritások és a kockázati környezet 
változásai miatt a fenntarthatóság a kockázatkezelés egyik 
fókuszterületévé vált, de az eSg kockázatok kezelése még 
a klímaváltozással járó károkat régóta mérő biztosítók 
számára sem könnyű. a kibertámadásoktól leginkább a nagy 
intézmények Cro-i tartanak: a nagy cégek 90%-a jelezte 
a kockázati kitettség növekedését, míg a kisebb társaik 
esetében ez csak a válaszadók fele szerint növekvő probléma. 
– ami a kockázatkezelői szakmát illeti, láthatóan alábbhagyott 
a Cro-k lelkesedése az innovatív technológiákat illetően, 
a mesterséges intelligenciát a három évvel ezelőtti 60%-
hoz képest már csak a válaszadók 30%-ánál kap kiemelt 
prioritást. bár a felmérés szerint javul az adatminőség, 
továbbra is hátráltatják a szakmát az It rendszerek 
hiányosságai, várhatóan kevesebb fejlesztési forrás áll 
majd a kockázatkezelők rendelkezésére, és szűkös marad a 
hozzáértő munkaerő kínálata is – mondta a kPMg associate 
partnere. Ugyanakkor látható, hogy a kockázatkezelők 
munkája felértékelődött, a kockázati vezetők 92%-a tagja az 
igazgatóságnak, vagy közvetlenül a vezérigazgatónak jelent, 
és ez az arány a bankok és alapkezelők esetében már 100%.
– a megnövekedett felhatalmazás mellett biztató, hogy a 
kockázati vezetők még inkább elhivatottak a kockázati kultúra 
megerősítése mellett, ami a banki Cro-k 90%-ot meghaladó 
többsége szerint a tevékenységük legfontosabb hozadéka – 
emelte ki Szalai Péter. 

Megjegyzés: a kPMg felmérése teljes keresztmetszetet ad a magyar pénzügyi 
szektorról. a részletes kérdőívet 32 kockázati vezető (14 bank, 10 biztosító és 8 
alapkezelő Cro-ja) töltötte ki, és a válaszadók között egyaránt megtalálhatók 
kicsi (9), közepes (14) és nagy (9) intézmények kockázati vezetői is. a kutatás 
anonim módon történt, de további 5 vezetővel is készült interjú. a válaszokat 
összevetették a kPMg tanácsadó kft. által 2012-ben, 2016-ban és 2019-ben 
végzett hasonló felmérésének eredményeivel, és elvégezték a szektorok közötti 
és vállalatméret szerinti összehasonlításokat is.

energiahatékonysági MozgaloM 

Mivel a vállalkozások világszerte példátlan nyomással 
szembesülnek az energiaköltségek és az 
éghajlatváltozás sürgőssége miatt, az energiahatékonysági 
Mozgalom új jelentése szerint az ipari energiahatékonyság 
javítása a leggyorsabb és leghatékonyabb módja annak, 
hogy a vállalkozások csökkentsék az energiaköltségeket és az 
üvegházhatású gázok kibocsátását. az energiahatékonysági 
Mozgalom egy mintegy 200 szervezetből álló globális fórum, 
ahol a szervezetek megosztják egymással ötleteiket, bevált 
gyakorlataikat és kötelezettségeiket egy energiahatékonyabb 
világ megteremtése érdekében.
a november végén megjelent „Industrial energy efficiency 
playbook”, azaz „Ipari energiahatékonysági forgatókönyv” 
10 intézkedést tartalmaz, amelyeket egy vállalkozás azonnal 
megtehet energiahatékonyságának javítása, valamint az 
energiaköltségek és a kibocsátás csökkentése érdekében. 

azokra a kiforrott, széles körben elérhető és alkalmazható 
technológiai megoldásokra összpontosít, amelyek gyors 
eredményeket és megtérülést biztosítanak.
a jelentésben szereplő 10 intézkedés ismert, költséghatékony 
erőforrás, és gyorsan nagy léptékben alkalmazható, hogy 
segítse a vállalatokat klímaambícióik tettekké alakításában. 

a nemzetközi energiaügynökség (Iea) szerint az ipar a világ 
legnagyobb villamosenergia-, földgáz- és szénfogyasztója; 
a teljes villamosenergia-igény 42%-át adja, ami több mint 
34 exajoule energiának felel meg.1 a világ öt legnagyobb 
energiafogyasztó országa – kína, az egyesült Államok, India, 
oroszország és japán – körében a vas- és acélipar, a vegyipar 
és a petrolkémiai ipar a legnagyobb energiafogyasztó. ez 
az energiafogyasztás a jelenlegi inflációs környezetben 
magas költségekkel jár. továbbá az Iea szerint 2021-ben 
kilenc gigatonna Co2-kibocsátásért is felelős volt, ami a 
végfelhasználói ágazatok teljes közvetlen kibocsátásának 
45%-a.
a jelentést megelőzően a megkérdezett szervezetek – 
többek között az abb, az alfa laval, a dHl group, az Iea, a 
Microsoft és az etH Zürich, a svájci szövetségi technológiai 
intézet – javaslatokat tettek az energiaauditok elvégzésétől 
egészen az ipari gépek megfelelő méretezésére vonatkozóan, 
amelyek gyakran túl nagyok az adott feladathoz, és így 
energiapazarlással járnak. az adattárolás áthelyezése 
telephelyi szerverekről a felhőbe az It-rendszerek által 
fogyasztott energia körülbelül 90%-át takaríthatja meg.2 
a fosszilis tüzelőanyagokról való átállás felgyorsítása, az 
ipari flották villamosítása, a gázkazánok hőszivattyúkra való 
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átállítása vagy a jól karbantartott hőcserélők használata 
szintén hatékonyságnövelést eredményez.
a további lépések közé tartozik az érzékelők telepítése 
és a valós idejű digitális energiafigyelés, hogy felfedjék 
az úgynevezett „szellemeszközök” jelenlétét, amelyek 
készenléti állapotban áramot használnak, ellentétben egy 
digitális ikerpárral, amely a termelés megszakítása nélkül 
képes szimulálni a hatékonysági lépéseket. az intelligens 
épületgépészeti megoldások segítségével vezérelt 
energiaellátó rendszerek, világítás, reluxák, valamint fűtés, 
szellőztetés és légkondicionálás (HvaC) energiamegtakarítást 
eredményez az ipari létesítményekben. 
egy következő javaslat a változtatható sebességű hajtások 
telepítése, amelyek akár 30%-kal javíthatják a motorral hajtott 
rendszerek energiahatékonyságát, azonnali költség- és 
kibocsátásnyereséget eredményezve. Ha a jelenleg működő 
több mint 300 millió ipari villanymotorral hajtott rendszert 
optimalizált, nagy hatásfokú motorokra cserélnék, akár 10%-
kal is csökkenhetne a globális villamosenergia-fogyasztás. 

1https://www.iea.org/reports/electricity-market-report-december-2020/
outlook-2021
2 https://www.microsoft.com/en-us/download/details.aspx?id=56950

Bővülő gyártókapacitás

gyorsan változó világunkban mindinkább felértékelődik 
az egészségügyi ellátáshoz való fenntartható 
hozzáférés biztosítása. ezért is különösen fontos a teva 
gyógyszergyár Zrt. nemrégiben befejeződött, csaknem 23 
millió dollár értékű stratégiai beruházása debrecenben, 
amely révén a világpiaci igények kiszolgálásán túl a vállalat 
jelentősen növeli a gyógyszerellátás biztonságát európában 
és világszerte egyaránt. a beruházás többek között a 
szervátültetettek számára létfontosságú készítmények 
gyártásához szükséges gyógyszer-hatóanyagok előállítását 
biztosítja – áll a cég november 30-án kiadott közleményében.
a teva 70 éves múltra visszatekintő debreceni telephelye 
az elmúlt időszak megannyi fejlesztésének, valamint az itt 
dolgozók szaktudásának és tapasztalatának köszönhetően 
kulcsfontosságú része a nemzetközi gyógyszergyártó globális 
hálózatának. az itt készülő hatóanyagok és késztermékek a 
világ számos pontján segítik betegek millióinak gyógyulását. 
a nemrégiben zárult beruházás még tovább erősíti a teva 
hatóanyaggyártási és ellátási tevékenységének stratégiai 
szerepét debrecenben.

– a teva biztonságos betegellátás iránti elkötelezettségét 
mutatja ez a közel 23 millió dollár értékű projekt, mely 
jelenleg a teva egyik legfontosabb és legnagyobb beruházása 
a gyógyszerhatóanyag-gyártás területén világszerte. egyúttal 
ez a debreceni telephely elmúlt 15 évének legnagyobb, 
hatóanyaggyártás terén véghez vitt fejlesztése is. büszkék 
vagyunk rá, hogy egyre nagyobb mértékben biztosítunk 
hatóanyagot olyan gyógyszerekhez, amelyek európában és 
a világon betegek millióinak nyújtanak segítséget – mondta 
gary baker, a teva magyarországi hatóanyaggyártásért felelős 
igazgatója. 
a beruházás növeli a debreceni telephely meglévő 
fermentációs és extrakciós gyártóüzemeinek kapacitását. 
a legkorszerűbb gyártótechnológiát alkalmazó, átalakított 
üzemek már működnek: az extrakciós részlegen a nyáron, 
a fermentációs részlegen pedig október elején indult a 
validációs termelés. a projekt egyik legfontosabb eleme, 
hogy bővíti a transzplantált betegek szervkilökődésének 
megelőzésére szolgáló gyógyszerek alapvető összetevőjének 
(hatóanyagának) gyártását. Mindemellett ezen üzemekben 
antibiotikumok, gombaellenes készítmények aktív 
hatóanyagának termelése is megkezdődik. a debreceni 
telephely már ezidáig is a teva egyik legnagyobb gyógyszer-
hatóanyag gyártó üzemének számított, melynek kapacitása 
a jelenlegi beruházással jelentősen bővült. az itt előállított 
hatóanyagok az európai Uniótól kezdve az USa és kínán át 
thaiföldig gyakorlatilag a világ minden pontjára eljutnak. 

egyre töBBen, de Még Mindig neM elegen

az enSZ 1992-ben a fogyatékkal élő emberek világnapjává 
nyilvánította december 3-át. talán ennek hatására is évről 
évre egyre több szó esik arról, hogy milyen kihívásokkal 
néznek szembe a fogyatékkal élő emberek a hétköznapokban 
– arról viszont talán még mindig kevesebbet lehet hallani, 
hogy a munkavállalás, a megváltozott munkaképességű 
emberek foglalkoztatása milyen előnyökkel járhat nemcsak 
számukra, de a gazdasági szereplők és az egész társadalom 
számára is – áll a december 9-én kiadott sajtóközleményben.
a Prohuman az ország piacvezető Hr szolgáltatójaként 
már évek óta kiemelt figyelmet fordít arra, hogy 
munkalehetőséget biztosítson fogyatékkal élő embereknek 
– a vállalat miskolci szolgáltató központjában kizárólag 
megváltozott munkaképességű dolgozók végzik a 
munkát. a Prohuman szakemberei szerint az égető 
munkaerőhiány kapcsán is érdemes lenne minél több 
cégnek végiggondolnia, hogy miként vonhatna be 
megváltozott munkaképességgel rendelkező embereket a 
foglalkoztatásba.
a Prohuman újonnan kialakított, modern miskolci szolgáltató 
központjában –  melynek hivatalos neve esélyteremtő 
Híváskoordinációs központ – jelenleg 53 megváltozott 
munkaképességű dolgozó segíti a cég és ügyfelei munkáját, 
és továbbra is várják a fogyatékkal élő vagy egészség-
károsodott személyek jelentkezését. 



Mozgásban a hatékonyság.
Automatizálás hatékonyabban,  
mint valaha.

Mozgásban a hatékonyság.  
Automatizálás a Jungheinrichhel.

Kompakt, gyors és mozgékony – az arculee típusú új autonóm mobil robotunkkal (AMR)  
dinamizmust viszünk a raktárba. Előnyei a talajszinten történő szállításban és az „áru  
az emberhez” komissiózásban mutatkoznak meg. A díjnyertes szoftvernek köszönhetően  
az arculee zökkenőmentesen integrálható az Ön logisztikai folyamataiba. 
 
További információ: www.jungheinrich.hu/amr

Gyors szállítás 
a talajszinten

G2P: áru  
az emberhez 
komissiózás

Megtérülés  
< 2 év

https://www.jungheinrich.hu/logisztikai-rendszerek/vezet%C5%91-n%C3%A9lkueli-sz%C3%A1ll%C3%ADt%C3%B3rendszerek/autonom-mobil-robotok-1111336
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z Supply Chain Monitor:  Hazánk legnagyobb üdí-
tőital gyártója, a Coca-Cola HBC Magyarország a 
közelmúltban 750 millió forintot fordított logiszti-
kai folyamatainak fejlesztésére. Mely terület került 
a fejlesztések fókuszába?
z Vincze Judit, a Coca-Cola HBC Magyarország országos 
logisztikai vezetője: a hazai élelmiszeripari szereplők 
közül elsőként, de a vállalatcsoporton belül is úttö-
rő szerepet betöltve a Coca-Cola HbC Magyarország 
dunaharaszti központi raktárában álltak munkába 
mesterséges intelligencia által működtetett robotok, 
amelyek a túraszedés hatékonyságának növelésé-
ben és a még pontosabb vevőkiszolgálásban segítik 
a komissiózó kollégáink munkáját. a jövőbemutató 
technológiai innovációk alkalmazásával újabb je-
lentős lépést teszünk afelé, hogy Magyarországon 
jöhessen létre a 29 országot felölelő Coca-Cola HbC 
csoport legnagyobb közép-európai gyártóbázisa. a 
mostani beruházás is jól példázza elkötelezettségün-
ket amellett, hogy folyamatos fejlesztésekkel támo-
gassuk üzleti tevékenységünket az értéklánc minden 
területén. vállalatunk az elmúlt 27 évben több mint 
125 milliárd forint értékben hajtott végre beruházá-
sokat az országban: 2 gyártóbázist – dunaharaszti és 
Zalaszentgrót –, illetve 8 logisztikai központot hozott 
létre, amelyekkel közvetlenül vagy közvetett módon 
munkahelyeket is teremtettünk. a digitalizációt és 
automatizációt támogató úttörő technológiai meg-
oldások a raktározási folyamatokban is megjelentek 
már 2020-tól kezdődően, és ez lehetővé tette a még 
pontosabb és még gyorsabb vevőkiszolgálást.

z Bemutatná a Dunaharaszti logisztikai központot?
z a Coca-Cola HbC Magyarország 65 000 négyzetmé-
teres, 42 000 raklap – azaz 28,4 millió liter késztermék 

– tárolókapacitású dunaharaszti logisztikai központja 
az ország legnagyobb élelmiszeripari raktára, ahon-
nan a hazai piacot, illetve még 17 országot látunk el 
a portfóliónkban szereplő termékekkel. a raktárban 
1300 SkU-t kezelünk, amelyek 60%-át a szénsavas 
és szénsavmentes üdítőitalok teszik ki, a többi pedig 
több, mint 200 különféle méretű és márkájú alkoho-
los prémium termék és közel 100 különböző kisze-
relésű kávé. a disztribúciót mintegy 50 szerződött 
fuvarozó céggel végezzük, és a teljes kiszállított vo-
lumen 30%-át közvetlenül a partnerekhez juttatjuk 
el. egyébként hazánkban a Coca-Cola HbC Magyar-
ország üzemelteti a legnagyobb kereskedelmi esz-
közparkot: 50 ezer hűtővel rendelkezünk országos 
szinten, valamint 3000 prémium kategóriás kávé-
géppel, 3000 vending géppel és 800 zártkapszulás 
kávégép rendszerrel. a logisztikai területen 160 főt 
foglalkoztatunk, de szezontól függően 150-200 kül-
sős munkavállalót alkalmazunk az adott periódusban 
megnövekedett igények kiszolgálására. 

z A mesterséges intelligencia hogyan segíti a túra-
szedésben dolgozók munkáját?
z a robot picking névre keresztelt fejlesztés, amely-
nek keretében mesterséges intelligencia által vezérelt 
robotokat telepítettünk a raktárba, a hazai élelmiszer-
iparban egyedülálló logisztikai innovációnak számít. 

Élenjáró fejlesztések
Mesterséges	intelligencia	

alkalmazásával	teszi	
hatékonyabbá	logisztikai	
folyamatait	a	Coca-Cola	
HBC	Magyarország.	Erről	

beszélgettünk	Vincze	
Judit	országos	logisztikai	

vezetővel.

»
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ezzel a beruházással a logisztikai folyamatainkban 
egy fontos lépést tettünk előre úgy a digitalizáció te-
rületén, mint a folyamatok hatékonyságának növelé-
sében. a robot picking alkalmazása a mi esetünkben 
nem a munkaerő kiváltását célozza, hiszen az emberi 
erőforrás tökéletes kiegészítője a géppel végzett fo-
lyamatainknak. a robottechnológiának köszönhetően 
bővíteni tudjuk a lehetőségeinket, ami a fizikai terület 
növelésével nem lehetséges. a mostani beruházás a 
fizikai infrastruktúra kialakítását, a technológia imp-
lementálását és a robotrendszer kialakítását foglalja 
magában. 

z Hogyan zajlik a robotizált komissiózási folyamat?
z a raktár területén egy 1000 négyzetméteres terüle-
tet kerítettünk el a három különböző típusú ipari ro-
bot számára. ezek közül a leglátványosabb az a három 
darab robotkar, amely két részből áll – a vezérlésből, 
illetve az úgymond végrehajtó egységből –, és vá-
kuumtechnológia segítségével, előre meghatározott 
paraméterek alapján végzi a gyártósorról érkező ter-
mékek összekészítését, raklapokra helyezését és fóliá-
zását a vevői megrendeléseknek megfelelően. a robot 
pontosan tudja, hogy mely termékekből mennyit és 
hova kell tennie. a másik kettő kisebb agv, az úgy-
nevezett shark-ok a robotkiszolgáló anyagmozgatást 
végzik, önállóan gondolkodva. 

z Mennyi időt vett igénybe a projekt megvalósítása?
z a technológia telepítése három fázisban történt. 
2021 januárjában kezdtük a projekt előkészítését, így 
a teljes raktár működését át kellett strukturálnunk, 
hogy helyet biztosítsunk a robottechnológiának. a 
második fázisban, 2022 januárjában kezdődött az 
eszközök telepítése, majd a tesztidőszakot követően 
valós vevői megrendeléseket bíztunk a robotra, és ta-
nulmányoztuk, hogy hogyan valósítja meg a rendelé-
sek összekészítését, illetve az eredményeket folyama-
tosan elemeztük. ennek alapján 2022 tavaszára értük 
el a robot maximális kapacitását, azaz óránként 450 
rekesz mozgatását – szemben a 150 rekesz manuális 
teljesítménnyel –, illetve a gép 6 raklapot képes össze-
készíteni 1 óra alatt, de ez még tovább növelhető. a 
robot 4 raktári anyagmozgató munkatársat mentesít, 
hogy ők más értékteremtő feladatot tudjanak végezni 
a raktárban. az intelligens gép nagy előnye, hogy nem 
fárad el, nem betegszik meg, nem tart szünetet, te-
hát minden emberi tényezőt kizárva dolgozik azonos 
teljesítménnyel – 20 óra folyamatos működés mellett 
gyakorlatilag nulla hibaszázalékkal. ahhoz, hogy a ro-
bot az elvárásunk szerint végezze a munkafolyamatot, 
több hónapon át tartó adatbevitelre volt szükség a 
robot központi „agyába”, ami egy biztonságos he-
lyi szerveren működik. a gépet meg kellett tanítani 
gondolkodni, hogy hogyan kezelje a különböző ka-

rakterisztikákkal rendelkező termékeket. emellett azt 
is előre kellett programozni, hogy hogyan építsen fel 
egy vegyes raklapot. amennyiben a robot anomáli-
át talál az automatizált picking folyamat során, akkor 
azonnal leáll és hibaüzenetet ad, valamint elküldi egy 
ellenőrző zónába az adott raklapot és addig nem foly-
tatja tovább a munkát, amíg az 5 fős ellenőrzést végző 
csapat nem validálja az adott tételt. a robotrendszer 
a vállalatirányítási rendszerünkkel interfészen keresz-
tül kommunikál, így a valós idejű adatátvitel auto-
matikus. Míg a technológia hétköznap a túraszedési 
feladatokban segédkezik, addig hétvégente a legna-
gyobb vevőpartnereink számára készít össze vegyes 
raklapokat egy előre meghatározott sorkép alapján. 
az emberi és a robot erőforrások raktári szimbiózisá-
nak köszönhetően jelenleg 15%-kal vagyunk képesek 
növelni a túraszedési hatékonyságunkat, amivel még 
gyorsabban és még pontosabban reagálhatunk a vál-
tozó vevőpartneri igényekre. 

z Ahogy említette, az úttörő technológiai megoldá-
sok már két éve megjelentek a raktári folyamatok-
ban. Hallhatnánk erről is?
z a bemutatott robot picking technológia beveze-
tése nem az egyedüli digitalizációt támogató ha-
tékonyságnövelő fejlesztés vállalatunk életében. a 
túraszedésben már 2020 óta alkalmazzuk az okos-
szemüveges túraszedést, amelynek segítségével a 
raktári munkatársaink vizuális utasításoknak meg-
felelve végzik a vevőpartneri rendelések kiszállításra 
történő összekészítését. a mesterséges intelligenci-
át használó technológia javítja a termékek kigyűjté-
sének minőségét és mérhetővé, fejleszthetővé teszi 
a munkavégzés hatékonyságát, az adatok elem-
zésével pedig további rendszerszintű fejlesztések 
hajthatók végre. ennek, a 21 millió forint értékű be-
ruházásnak köszönhetően egyidőben 24 fő képes 
biztonságosan munkát végezni a túraszedés terüle-
tén az okosszemüveg használatával. Munkatársaink 
jelenleg 38 darab okosszemüveggel dolgoznak, a 
fejlesztésnek köszönhetően 99,9%-os pontosság-
gal történik a túraszedés és 10%-kal nőtt a rendelés 
összekészítések hatékonysága. 

z Mi a jövő útja?
z a Coca-Cola HbC csoport sikerének titka nem csu-
pán az 1886 óta ugyanazon recept alapján gyártott, 
világszerte kedvelt üdítőital, hanem a folyamatos 
innováció és megújulás. ezt a globális innovációs 
stratégiát párosítva a magyarországi adottságokkal, 
képességekkel az a célunk, hogy a dunaharaszti köz-
ponti üzemünket a régió legnagyobb gyártóbázisává 
fejlesszük. ennek érdekében a következő években 
folytatjuk a kapacitásbővítő és energiahatékonyságot 
célzó beruházásainkat is. Jaubert Szilvia

Vincze Judit, a Coca-Cola HBC Magyarország országos 
logisztikai vezetője
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EKOL
– az energiahordozók 
árának növekedése 
több szempontból is 
kihívást eredményezett 
az ekol életében. kie-
melten a villamos ener-
gia hirtelen, váratlan és 
nagy mértékű áremelke-
dése állított bennünket nehéz helyzetbe, és nem-
csak a jelentős költségnövekmény ténye, hanem az 
is, hogy azt miként tudjuk legalább részben beépí-
teni a szolgáltatási árainkba. amikor az üzemanyag 
világpiaci ára emelkedik, annak felár formában 
történő érvényesítése a fuvardíjakban egy jól be-
járatott, elfogadott mechanizmus alapján működik 
megbízó és fuvarozó közti konfliktusok nélkül. a 
villamos energia árának emelkedése esetén azon-
ban más a helyzet, ugyanis a korábbi időszakokban 
a növekmény az inflációs hatásban mutatkozott 
meg, és általános áremelésekkor az infláció mérté-
ke volt az irányadó. de 2022-ben évközben az inflá- 
ciót meghaladó mértékű növekedés következett 
be, amit kezelni kellett és kell. a villamos energia 
ára közvetlen költségnövelő hatásként figyelem-
be vehető a vasúti árufuvarozás során (ez nálunk a 
külsős szolgáltatóktól beszerzett vasúti fuvarozási 
és termináli szolgáltatásban mutatkozik meg), va-
lamint a raktárlogisztikai szolgáltatásokon belül a 
tárolási díjelemnél (közvetlenül nálunk megjelenő 
költség). Csakhogy korábban egyik esetben sem 
volt az meghatározva, hogy mekkora részét teszi 
ki a szolgáltatási díjnak, és emiatt felárként érvé-
nyesíteni nem lehet egy definiált arányszámmal 
vagy kiforrott mechanizmussal. emiatt több, igen 
nehéz és időigényes ártárgyalás sorozatra kellett 
energiákat fordítani annak érdekében, hogy meg-
állapodásra jussunk az ügyfeleinkkel, és részbeni 
kompenzációt tudjunk elérni az intermodális szál-
lítások, valamint a raktározási díjak emelésében. 
azonban amit így elértünk, azok is sajnos csak rész-
sikernek tekinthetők, ugyanis a megemelkedett 
céges villanyszámla nem csupán a raktár üzemel-
tetésében jelentős hatás, hanem az irodaépületek, 
telephelyek működtetésében is. a csepeli közpon-

tunkban 3 szintes irodaépület mellett a telephely 
világítása szintén jelentős költség, emellett vidéki 
telephelyeinken is jelentős az áramfelhasználás. 
ezek a költségnövekmények indirekt módon eme-
lik az általános működési költségeinket és ezzel a 
szolgáltatásainkra vetített önköltségünket. azon-
ban igen nehezen akarják elfogadni az ügyfeleink, 
hogy miért növekszik például a közúti fuvardíj a 
villamos energia árnövekménye miatt, hiszen a 
kamion nem elektromos hajtású. az általános mű-
ködési költségek növekedését a piac nem hajlan-
dó figyelembe venni, illetve azt a szolgáltató saját 
problémájának tekinti. így ezeket az áremelési kez-
deményezéseket sajnos legtöbb esetben sikertele-
nül zártuk – nyilatkozta kovács Ákos, az ekol logis-
tics kft. ügyvezetője.

Gebrüder Weiss
– a tavaly február 24-én 
kezdődött orosz hadjá-
rat Ukrajna ellen olyan 
lépés, amelyre európá-
ban a második világ-
háború óta nem került 
sor. egyértelműen ez 
az esemény határozta 
meg az egész évet és az előttünk álló időszakot. 
Új világ érkezett, ami kiszámíthatóbb és biztonsá-
gosabb egészen biztosan nem lesz. az Ukrajnával 
és oroszországgal fennálló kereskedelmi forgalom 
leállása természetesen mennyiségkiesést jelent, 
de ennél sajnos sokkal többről van szó. a két or-
szág szervesen beépült az ellátási láncolatokba, a 
hirtelen leállás az áremelkedések mellett nagyon 
komoly energia-, alapanyag- és alkatrészbeszerzé-
si problémát jelent. Partnereink joggal idegesek, 
kapkodnak, képtelenek tervezni – ez a probléma 
áttételesen azon vállalkozásoknál is megjelenik, 
amelyeknek nem volt aktív kapcsolatuk ezekkel az 
országokkal. közhely, de a koronavírushoz köthető 
fogyasztói változások számtalan iparágban okoz-
tak előre nem tervezett igénynövekedést, ezáltal 
ellátási problémákat és magas inflációt generálva. 
a háború sajnos tovább rontott ezen a bizonyta-
lan világgazdasági állapoton. ebből következően 

A legnehezebb momentum
Mi	volt	a	legnehezebb	momentum	a	cég	életében,	amellyel	2022-ben	szembe	kellett	nézni?	

Cikkünkben	erre	a	kérdésre	kerestük	a	válaszokat.	

Kovács Ákos

Varga Bálint
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a forgalmunk a korábban megszokott gyors ütem 
szerint 17 milliárd forintról közel 21 milliárd forintra 
emelkedett a nemrég lezárt 9 hónap alatt, de a kül-
deményszámokat vizsgálva az utóbbi hónapokban 
már 20%-os visszaesést tapasztalunk. egyértelmű-
en látszik, hogy növekedésünk csupán a megemel-
kedett költségek ügyfeleinkre való átterheléséből 
fakad, valós teljesítményünk érezhetően csökkent. 
érzésem szerint a legtöbb piaci szereplőre igaz ez 
a tendencia, ezért a visszaesés ellenére nincs pá-
nik, nincsenek érdemi leépítések. az egyre romoló 
körülmények ellenére jó eredményeink vannak, to-
vábbra is hosszú távra tervezünk, minden tervezett 
beruházást folytatunk: 20 saját elektromos furgon, 
dunaharaszti építkezés, győri telekvásárlás stb. Sőt, 
a jövőre gondolva automatizált aprócikkraktár pro-
jektbe kezdünk. az autoStore által szállított meg-
oldás egy automatikus tárolórendszer, amely nem 
polcokat használ az áruk raktáron belüli tárolására, 
hanem műanyag ládák jelentik a tárhelyeket, ame-
lyeket egy alumínium vázrendszerben egymáson, 
közlekedőfolyosók nélkül kezel. a rendszert két 
ügyfelünk esetében vetjük be értékes helyet fel-
szabadítva, így bővítési igényeket költözés nél-
kül elégíthetünk ki. fontos kihangsúlyozni, hogy 
a gW az első olyan logisztikai szolgáltatók között 
van, ahol ilyen rendszer üzemel majd – válaszolta 

kérdésünkre varga bálint, a gebrüder Weiss Szállít-
mányozási és logisztikai kft. ügyvezetője.

Hafen Hamburg
– a 2022-es év különle-
ges kihívások elé állítot-
ta a hamburgi kikötői 
vállalatokat, azok alkal-
mazottait, valamint a lo-
gisztikai partnereket és 
a kikötő ügyfeleit is. az 
ukrajnai háború miatt  
bevezetett szankciók nagyban befolyásolják a 
külkereskedelmet, és ez jelentős hatással volt és 
van a hamburgi kikötő tengeri áruforgalmára is. 
az Ukrajna elleni orosz támadás következtében 
az orosz kikötőkkel folytatott konténerforgalom 
csaknem teljes egészében felfüggesztésre került, 
és az általános rakománykezelés csökkenése mel-
lett az ömlesztettáru-forgalomban szintén jelentős 
visszaesés következett be. ráadásul nem csak az 
ukrajnai háború érintette a hamburgi kikötőt. a 
globális koronavírus-járvány a kereskedelem és az 
ipar számára is szűk keresztmetszeteket okozott a 
közlekedésben, valamint az ellátásban. ez számos 
szállítási útvonalon a szállítási idők meghosszab-
bodásához és a fuvarozási díjak meredek emelke-

Az Ön partnere 
a vasútlogisztikában
railcargo.com
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Kovács Krisztina

https://rch.railcargo.com/hu/


11 • 2022. december-2023. január

Monitor

déséhez vezetett. a késések, valamint az ellátási 
láncok és a globális szállítási folyamatok megsza-
kadásának fő okai azonban nem köthetők kizáró-
lag a kikötőkhöz. a zavarok inkább a szárazföldi és 
tengeri szállítás kapcsolódási pontjainál válnak a 
kikötői ügyfelek és a nyilvánosság számára a leg-
látványosabbá és legérzékelhetőbbé, így például a 
hajók torlódása, valamint késések a közúti és vasúti 
forgalomban. a sanghaji kikötő egyhetes lezárása 
és ennek eredményeként a menetrendtől még job-
ban eltérő hajóforgalom a hamburgi kikötőben is 
rendkívüli csúcsterhelést okozott a konténertermi-
nálokon. a pandémia miatti túlrendelésekből ere-
dően az időben fel nem vett import konténerek 
fontos kezelőterületeket blokkoltak, ezzel akadá-
lyozták a kikötő napi munkáját, és az export kon-
ténerek beszállítását, valamint az import konténe-
rek időben történő felvételét is. jelenleg a kikötők 
előtti hajótorlódás tovább enyhül, a terminálokon 
az átrakási és feladási folyamatok is lassan vissza-
térnek a normális kerékvágásba – mondta kovács 
krisztina, a Hafen Hamburg Marketing budapesti 
képviseletének vezetője.

Hungexpo
– az elmúlt két 
évben európa- 
szerte elmarad-
tak a kiállítások. 
a járvány miatt 
nehéz helyzet-
be került a ren-
dezvény-ipar, a 
teljes leállásokat váltották a részleges vagy korlá-
tozott szervezési lehetőségek. bár az online átállást 
sikeresen végrehajtottuk, a kiállítók és a látogatók 
visszajelzései alapján azt tapasztaltuk, hogy a vir-
tuális kiállítások nem helyettesítik a fizikailag meg-
rendezett kiállításokat. a személyes találkozásokat 
nem pótolják az online megbeszélések. 2022 első 
felében a Hungexpo kiállítóinak, partnereinek és 
látogatóinak köszönhetően a rendezvények visz-
szatértek a HUngeXPo budapest kongresszusi és 
kiállítási központba, amelyek „az új normalitáshoz 
igazodva”, fizikai valójukban várták az érdeklődő-
ket. az elmúlt évben a kiállítási központban szá-
mos rendezvény zajlott le sikeresen, egyre jobban 
megközelítve a járvány előtti kiállítások nagyságát 
és színvonalát. a kiállítók és a látogatók elkezdtek 
visszatérni, ami egyértelműen az optimizmus jele. 
nyáron azonban újra megrendült európa, felbo-
rultak a meglévő ellátási és beszerzési láncok, sok 
iparágban mindennapos lett az alapanyaghiány 
és kiszámíthatatlan lett az energia-utánpótlás. ez 
erősen rányomta a bélyegét nemcsak a kiállítási 

központ mindennapi működtetésére, hanem a 
kiállítók termelési hatékonyságára, szolgáltatá-
saik minőségének biztosítására, illetve a látogatók 
anyagi helyzetére. így 2022-ben az volt a legnehe-
zebb, hogy az energiaárrobbanás miatt újraterve-
zésre, az áram és a gáz tőzsdei árfolyamát követő 
rugalmas árképzésre kényszerül a cég. a pandémia 
alatt már megtanultuk, hogy hogyan tudunk gyor-
san adaptálódni a változó egészségügyi helyzet-
hez és a rendezvénytartást befolyásoló jogszabá-
lyokhoz, de úgy látszik, erre a flexibilitásra, illetve 
folyamatos újratervezésre a CovId lecsengésével is 
szükség van – mondta ganczer gábor, a Hungex-
po Zrt. vezérigazgatója.  

Infogroup
– Cégünk szá-
mára a 2022-es 
év legnagyobb 
kihívása a dina-
mikus növeke-
dés fenntartása 
érdekében elin-
dított és a pár- 
huzamosan futó  projektek teljes körű összehan-
golása, illetve sikerre vitele volt. 2022-ben egy-
ségesítettük IgPark név alatt az ipari-logisztikai 
portfoliónkat és az év eleji döntések, illetve sike-
res üzletkötések alapján elindítottuk a kecske-
méti 21 000 m2-es spekulatív, valamint a miskolci 
19 000 m2-es built-to-suit, illetve az év második felé-
ben a polgári 15 000 m2-es spekulatív fejlesztésün-
ket. a kihívás a párhuzamosan futó projektek egy-
idejű és optimális kezelése volt, hiszen a projektek 
nem egyszerre indultak, ezért időben eltérő fázisú 
kihívásokra kellett megoldásokat találnunk.  ter-
mészetesen minket is érintett a 2022-es év összes 
környezeti hatása, a romló finanszírozási környezet, 
az emelkedő kivitelezési költségek, a szétcsúszó ha-
táridős folyamatok, melyek a fenti időbeli eltolódá-
sokból fakadóan is különböző intenzitással jelentek 
meg. nyilván nekünk is – hasonlóan sok fejlesztő-
höz – a kiszámíthatatlan környezet miatt újra kellett 
tárgyalni szerződéseket és feltételeket, változtatni a 
tervezett megvalósításon úgy, hogy az építkezések 
menetét, a szigorú határidők tartását ez lehetőleg 
ne befolyásolja negatív irányban. ráadásul ezek 
nem egyszeri kihívások, hanem egy folyamatosan 
változó környezetben kell egy hatékony és ütő-
képes csapattal, proaktívan és kellő kreativitással 
megoldásokat találni. Mivel a fejlesztéseink föld-
rajzilag is széttagoltak, éppen ezért összehangolt 
és pontosan megtervezett projektmenedzsmentre 
volt és van szükség, hiszen az építkezések buda-
pesttől 1-2, egymástól pedig minimum 1 óra távol- »

Ganczer Gábor

Czifra Balázs
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ságra valósulnak meg – nyilatkozta Czifra balázs, az 
Infogroup Management kft. értékesítési, vagyon-
kezelési és üzletfejlesztési igazgatója.

Oriflame
– az energiakölt-
ségek drasztikus 
növekedése a gaz-
daság egészében 
érezteti hatását, de 
ezen túlmenően, 
a mi tevékenysé-
günkben – direkt 
értékesítéssel foglalkozó szépségipar vállalat – egy-
részt a csomagolóanyagok költségének növekedé-
se, másrészt a munkaerőpiaci nehézségek jelentik a 
legnagyobb kihívást. elsősorban papír alapú csoma-
golóanyagokkal dolgozunk, amelyek beszerzési ára 
az elmúlt másfél évben nagyságrendileg megdup-
lázódott. ellátási nehézségeket szerencsére nem 
tapasztaltunk ezen a téren, de vélhetően a jövő év-
ben további költségnövekedéssel kell számolnunk. 
a munkaerő tekintetében pedig számunkra mind a 
munkaerő bevonzása, mind a fluktuáció leküzdése 
egyre nehezebb feladatot jelent. egyrészt a régió-
ban számos új piaci szereplő jelent meg, illetve bő-
víti kapacitását – nem is beszélve az egyre idősödő 
társadalomról, illetve a munkaerő-kivándorlás új-
bóli felfutásáról –, amely fokozott versenyhelyzetet 
teremtett a munkaerő-toborzásban. Másrészt az al-
kalmazottak megtartása első számú feladattá vált. 
és itt nem csupán a fizetésekről van szó, hanem min-
den olyan intézkedésről és béren kívüli juttatásról, 
amellyel motiválni tudjuk az embereket és növelni 
a vállalat iránti elkötelezettségüket – válaszolta kér-
désünkre fehér balázs, az oriflame cégcsoport üllői 
regionális disztribúciós központjának vezetője.

Rail Cargo Hungaria
– a 2022-es év számos 
súlyos kihívás elé állítot-
ta a vasúti árufuvarozást, 
a legfontosabbak között 
kettőt említek: a vontatá-
si villamos energia árának 
példátlan mértékű, 300%-
os emelését és a koráb-
ban vasúton minimális 

mértékben fuvarozott ukrán gabona továbbítása 
iránt rendkívül megugró igényeket. a vontatási 
energiáért a MÁv infrastruktúráján közlekedő te-
hervasutak, így a rail Cargo Hungaria is 2022-ben 
a megelőző évi átlagáránál 300%-kal magasabb 
árat fizetett. ez a díj európai összehasonlításban 
Magyarországon nőtt a legnagyobb mértékben. a 

vasút költségszerkezetében a villamos energia dí-
ja korábban 7-8% körül mozgott, mára a kiadások 
25-35%-át teszi ki, ezáltal a vállalkozó vasúttársa-
ságok 2022-ben 24 milliárd forint többletköltsé-
get szenvedtek el emiatt. ezt tovább kell hárítani a 
megrendelőkre, amelynek következményeként az 
árutulajdonosok fokozottabban fordulnak a közúti 
fuvarozás felé. a vasút versenyhátránya a vontat-
ásienergia-ár emelkedése miatt jelentős mérték-
ben növekedett a közúti szállítással szemben. a 
kialakult helyzet enyhítése érdekében a kormány-
zat a HUngraIl Magyar vasúti egyesület javaslatát 
is meghallgatva szeptember végén helyezte kilá-
tásba a pályahasználati díj felárának elengedését, 
amely mintegy 40%-kal csökkenthetné a vasúttár-
saságok pályahasználati díját, és összességében 
évente 8-9 milliárd forinttal redukálná az érintett 
vállalatok terheit. a végső döntés az intézkedésről 
azonban egyelőre elmaradt. a környező országok-
ban közben sorra jelennek meg a különböző támo-
gatási programok a vasút megsegítésére, amely a 
megmaradt hazai érdekeltségű forgalmak további 
átterelődéséhez vezethet. az ukrán gabonafuva-
rozással kapcsolatban pedig kiemelném, hogy az 
Öbb rail Cargo group magyarországi leányválla-
lataként a rail Cargo Hungaria 2022 márciusa óta 
több mint egymillió tonna gabonaküldeményt to-
vábbított Ukrajnából. a mintegy 18 ezer vagonban 
érkezett szemes termény kétharmadának úticélja 
magyarországi megrendelők telephelye, a fennma-
radó rész olaszország és ausztria gabonatárolóiba 
ment tovább. az Öbb rail Cargo group magyaror-
szági leányvállalataival együtt kiemelt feladatának 
tartja, hogy szolgáltatásaival támogatást nyújtson 
az ukrán embereknek és a gazdaságnak. az egymil-
lió tonnás teljesítménnyel a cégcsoport a segítsé-
get nyújtó vasúttársaságok élmezőnyébe tartozik. 
a gabonaszállítmányok részaránya az Ukrajnából 
érkező áruforgalmunkban a tavalyi 2%-ról 30%-ra 
nőtt. az egyre nagyobb mennyiség rendkívüli ki-
hívások elé állított bennünket: biztosítani kellett a 
teherkocsi- és vontatási kapacitást, megszervezni 
és gyorsítani a határátmenetet. Innovatív megol-
dásokat és alternatív fuvarozási projekteket is kifej-
lesztettünk a küldeménytovábbítás növelése érde-
kében, például ismét elkezdtük alkalmazni a vasúti 
kocsik tengelyének átszerelési technológiáját. az-
zal számolunk, hogy a fuvarvolumen magyar–uk-
rán viszonylatban éves szinten 2–4 millió tonnával 
növekszik. készen állunk arra, hogy a továbbiakban 
is teljesítsük az ukrán részről megfogalmazott foko-
zott szállítási igényeket – nyilatkozta körös norbert, 
a rail Cargo Hungaria Igazgatóságának tagja, vezér-
igazgató.
 Rapi-Jaubert Szilvia

Fehér Balázs

Körös Norbert



A Hikrobot a világ egyik vezető mobil 
robot gyártójaként az elsők között 
fejlesztette ki intelligens raktári robotjait, 
amelyek segítségével a cross-dock és 
disztribúciós raktárak hatékonysága akár 
négyszeresére is növelhető, alacsonyabb 
létszám, kisebb alapterület és maximális 
szedési pontosság mellett!

A rendszer az „áru az emberhez” 
(G2P) elvet követi, a komissiózás 
helyben, ergonomikusan kialakított 
munkaállomásokon történik, ezáltal 
a szedés tényleges időigénye 
nagyságrendekkel lerövidül. Ennek 
köszönhető a Hikrobot-rendszer gyors 
megtérülése a hagyományos, illetve más 
automatizált megoldásokkal szemben.

A Gamma Digital Kft. a Hikrobot stratégiai 
rendszerintegrátor partnereként integrálja 
a Q3 (600 kg) ill. Q7 (1000 kg) típusú mobil 
robotokat a megrendelő logisztikai ill. 
vállalatirányítási rendszerébe. A robotok 
navigációja a padlón elhelyezett QR-kódok 
segítségével történik, a tárhelykezelés és 
anyagáramlás mesterséges intelligencia 
alapú.

A Hikrobot-rendszer gyorsan telepíthető 
akár meglévő csarnokokban, szabálytalan 
alaprajzon, ill. alacsony belmagasság 
mellett is. A technológia kiválóan alkalmas 
webshopok, cross-dock raktárak és 
disztribúciós központok számára, valamint 
gyártó- és szerelősorok anyagellátásának 
kiszolgálására.

„Áru az emberhez” (G2P)
Intelligens mobil robot rendszer

Ingyenes tanácsadásért keressen minket bizalommal!

Gamma Digital Kft.
1119 Budapest, Petzvál József u. 56.
sales@gammadigital.hu
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a szeptember végén bejelentett kormányzati segítség eddig még 
nem érkezett meg a vasúti árufuvarozási szektor terheinek könnyí-
tése érdekében, emiatt fokozódik a bizonytalanság és aggodalom a 
vállalkozó vasúti társaságoknál, amelyek 2022-ben 24 milliárd forint 
többletköltséget kell elszenvedjenek a drasztikusan megnövekedett 
energiaárak miatt. Minden energiaintenzív támogatási programból 
eddig kimaradt a vasút, pedig lenne lehetőség a vállalkozó vasúti 
társaságok megsegítésére. a vállalkozó vasúti társaságokat is kép-
viselő HUngraIl Magyar vasúti egyesület a lehető leghamarabb 
párbeszédet kíván kezdeményezni a közlekedésért felelős tárca új 
vezetőjével lázár jános miniszter úrral a megnyugtató megoldások 
megtalálása érdekében. 
a vállalkozó vasúti társaságok a szeptember végi kormánydöntést 
követő, hivatalos miniszteri tájékoztatás alapján figyelembe vet-
ték már jövő évi üzleti tervezéseik során az idei évre 2 milliárd, il-
letve 2023-ra vonatkozó 9 milliárd forint értékben meghatározott 
hálózat-hozzáférési díj felár elengedést, amely jelentősen 40%-kal 
csökkentené a pályahasználati díjért fizetett összeget. az intézkedés 
lélegzethez juttathatja az ágazatot, hiszen a vasút költségszerke-
zetében a villamosenergia díja korábban hét-nyolc százalék körül 
mozgott, mára a költségek körülbelül egyharmadát teszi ki. az álla-
mi szerepvállalásról szóló kormányhatározat 2022. november 1-jéig 
történő kihirdetése elmaradt és a kormányzatban időközben bekö-
vetkező szervezeti változások aggodalommal töltik el a HUngraIl 
árufuvarozásban érdekelt vasútvállalatait, akik a lehető leghama-
rabb párbeszédet kívánnak kezdeményezni a közlekedésért felelős 
tárca vezetőjével lázár jános miniszterrel. 
az egyesület látja, hogy a kormányzat fontosnak tartja a vasúti szál-
lítás támogatását, jó első lépés lehet a kért támogatás minél előbb 
történő megjelenése, de remélhetőleg további intézkedések is vár-
hatóak majd. a kormányzati strukturális átalakítást követően még 
fontosabbá vált, hogy megismerjük a várható elképzeléseket, és a 
lehetőségeinket tisztán lássuk. fontos, hogy közös álláspontot ala-
kítsunk ki a kormányzattal közösen a vasúti szektor jövőjét illetően. 
a növekvő energiaárak folyamatosan veszélyeztetik a hazai ellátási 
láncok működését, ugyanis a jelenlegi finanszírozási környezet je-
lentős kockázatot rejt magában. Összeomolhatnak azok az ellátási 
láncok is, amelyek nagymértékben támaszkodnak a vasúti árufuva-
rozásra. az intézkedés hiánya tovább rontja a szektor versenyhely-
zetét és jövőbeni kilátásait, hiszen a környező országokban sorra 
jelennek meg a különböző támogatási programok a vasút megse-
gítésére, ami a megmaradt hazai érdekeltségű forgalmak további át-
terelődéséhez vezethet. a vasúti árufuvarozók teljesítménye ezidáig 
nem esett drasztikusan, de ez elsősorban annak köszönhető, hogy 
partnereik türelmesek, konstruktívan állnak a helyzethez, hiszen 
mindenkit érintenek az energiaválság hatásai és közösen várják a 
vasútvállalatok és megbízóik az igért támogatást. 

Eddig nem dobtak mentőövet a szektornak
a fenntartható és Intelligens Mobilitási Stratégia célkitűzése, 
hogy 2030-ra a közúti áruszállítás 30%-át vasútra vagy egyéb 

környezetkímélő szállítási módra kell terelni. Magyarországon je-
lenleg éves szinten 50 millió tonna áru mozog vasúton, és ezen 
felül még közel 20 millió tonna árut kell vasútra terelni 2030-ig. 
a vállalás teljesítése érdekében jelentősen javítani kell a vasúti 
áruszállítás teljesítményét.
nagy szükség volna hazánkban az állami szerepvállalásra, de ezidáig 
minden meghirdetett hazai energiaintenzív vállalkozásokat segítő 
támogatási csomagból a vasút kimaradt, annak ellenére, hogy meg 
lenne rá a lehetőség. azért is áll a több mint 24 milliárd forint több-
letköltséget elszenvedő ágazat kicsit értetlenül a kialakult helyzet 
előtt, mivel a vasúti árufuvarozás egyértelműen az egyik legener-
giaintenzívebb szektor, a fuvarfeladatok 90%-át elektromos vonta-
tással teljesítik. a dízel vontatás arányát pedig nem tudják növelni 
a vasútvállalatok és nem is cél. az is elmondható, hogy az elmúlt 
22 évben semmilyen jelentős állami szerepvállalás nem érkezett a 
vasúti árufuvarozásnak, leszámítva a 2021-ben indult egyes kocsi 
támogatást, de még ezzel együtt is jelentősen el van maradva az 
ágazat a közúti támogatások szintjétől. ez a remélt támogatás azon-
ban elengedhetetlen annak érdekében, hogy a megbízók ne szer-
vezzék át a fuvarokat Magyarországot elkerülő útirányokra. a vasút 
versenyhátránya a vontatási energia áremelkedése miatt rendkívüli 
mértékben növekedett a közúti szállítással szemben: a kamionok 
üzemanyagköltsége a vasútinál jelentősen kisebb mértékben, csak 
a duplájára növekedett, míg a vasúti energia a hatszorosára, mégis 
jelentős támogatásban részesült.
ennek is köszönhető, hogy a közúti árufuvarozással szemben már 
sokkal korábban kiárazta magát a vasúti árufuvarozás. Igazából már 
több mint 15 éve tetszhalott állapotban van a szektor, ezért nem 
csak erre, de minden más támogatásra szüksége lenne a fejlődés 
és életben maradás érdekében. a közút nem helyettesítheti a vas-
úti teherfuvarozást, amelynek teljesítménye megközelíti az évi 50 
millió tonnát. ezt a mennyiséget nem lehet teherautókkal eljuttatni 
a rendeltetési helyére, mert ahhoz sem a közutak, sem a járműál-
lomány és a tehergépjármű-vezetők kapacitása nem elegendő. a 
vasút érdekeinek érvényesülése nem csak az egész nemzetgazda-
ság számára fontos. a döntéshozóknak azt kell megérteniük, hogy 
vasúti árufuvarozás nélkül nem működik az ellátási lánc, nem kap 
elég nyersanyagot az ipar, és az áruk nem jutnak el az értékesítési 
pontokra. az emberi környezet jelenlegi minőségét csak a vasúti 
fuvarozás fenntartásával lehet megőrizni, illetve javítani. 
a HUngraIl véleménye szerint okvetlenül szükség van egy olyan 
forgatókönyvre, amely lélegeztetőgépen tartja a vasútvállalatokat 
addig is, amíg a kormányhatározat nem kerül kihirdetésre. erre 
volt már jól működő példa, amikor a MÁv az egyes magánvas-
utakkal a második negyedévben részletfizetési megállapodást 
kötött a vontatásienergia- számla kifizetésére. ez sok vállalat szá-
mára nagy segítséget jelentett. ezért támogatjuk azt a javaslatot, 
hogy a végleges döntés megszületéséig az egyes társaságokkal 
a MÁv egyezzen meg arról, hogy az október és december közöt-
ti időszakra vonatkozóan csak a felár elengedésének összegével 
csökkentett díjat kelljen kifizetnie. 

Vasúti árufuvarozás 
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a vonalkódazonosítási technológiák szakértője, az  
antra Id kft. intralogisztikai megoldásokat fejleszt és tesz 
elérhetővé az anyagmozgatási folyamatok optimalizálása 
érdekében az összes iparág számára. emellett a cég átfo-
gó rendszerintegrációkat is végez, és ügyfelei logisztikai 
problémáira a legmegfelelőbb technológiát választja ki a 
befektetésarányos, jellemzően egy évnél kevesebb meg-
térülési időt (roI) is figyelembe véve. az antra Id ma már az 
adatgyűjtésre használt mobileszközökön túlmenően rfId 
azonosítást is lehetővé tesz, amelynek nagy szerepe van 
olyan alkalmazási területeken, ahol például egy kapun át-
haladva szállít egy agv vagy egy targonca rakatokat, és az 
ezekre vonatkozó adatokat pontszerűen szükséges gyűj-
teni, majd könyvelési feladatokra felhasználni. az antra Id 
testre szabható MdC (Mobile data Collector) szoftvere in-
terfészként működik egy logisztikai megoldás és egy vál-
lalatirányítási rendszer között, vagy egy fizikai adatgyűjtés 
és egy leltárszoftver között.
– a 2006 óta folyamatosan fejlesztett MdC programrend-
szerünk segítségével egy magyarországi gyártócég szá-
mára dolgoztunk ki egy olyan egyedi rendszert, ahol már 
nemcsak rfId, hanem UWb technológiát is alkalmaztunk. 
kiindulásként az volt a feladat, hogy a raktárban a felfestett 
lerakó helyeken lévő rakatokat emberi beavatkozás nélkül 
azonosítsuk, és ezeket az adatokat a vállalatirányítási rend-
szer felé továbbítsuk automatikus SaP könyvelésre. a ko-
csik tetejére egy rádiójeleket kibocsátó tag-et helyeztünk 
el, a rendszerünk pedig 50 cm pontossággal képes ezeket 
lokalizálni épületen belül. ezzel meg tudtuk határozni, hogy 
pontosan mely pozíción helyezkedik el az adott rakat. éppen 
most dolgozunk egy olyan applikáción, ahol ez az 50 cm 
pontosság ár nem elegendő, mert 40 cm széles egy szállító-
kocsi, és egy agv egyszerre három kocsit szállít. a 40 cm 
pontosság eléréséhez infravöröstechnológiát használunk, 
ezért kamerák kerültek felszerelésre az adott területen. a 
kocsik tetején elhelyezett tag-eken lévő infravörös jeladók 
segítségével 3-4 cm pontosságot tudunk elérni a térben, és 
meghatározni, hogy a 40 cm hosszú, 1-1,5 m széles kocsik 
mely tárolóterületen vannak letéve. Mivel az agv-k egy-
szerre 3 kocsit szállítanak, és különböző variációk lehetnek 
a kocsik összetételében, amelyeket a raktári dolgozók adott 
területen elhelyeztek, ezért pontosan tudni kell a kocsik sor-
rendjét is, hiszen az agv a kocsik tartalmának alapján tervezi 
meg az útvonalat. egy termelő vállalatnál alapfeladat, hogy 
a megfelelő pozícióra, a fIfo sorrendet betartva szállítsa az 
automata rendszer az anyagokat, de ez csak akkor lehetsé-

ges, ha az agv-k pontos információkat kapnak – mondta 
Pesti jános, az antra Id kft. It managere. Hozzátette: ha egy 
ügyfélnek termelési támogatásra van szüksége minőség-
biztosítási elvárások miatt, akkor erre lehet customizálni az 
MdC szoftvert, vagy ha egyszerű, kisebb volumenű leltárok-
ra van szükség, akkor ehhez is könnyen át lehet alakítani. 
az antra Id kft. olyan megoldást is fejlesztett már, ahol az 
ember és robot közötti együttműködés került fókuszba. 
– ez egy érdekes applikáció, hiszen az anyagmozgató ro-
bot mindig tudja, hogy milyen útvonalon szállítja az adott 
termékekkel megrakott polcot vagy raklapot, ezért azon a 
területen, ahogy a robot dolgozik, elvileg nincs szükség a mi 
rendszerünkre, mert a gép tudja, hogy mi, hol van. viszont, 
ha ezen a területen ember is dolgozik, aki például odavisz 
vagy elvesz az adott területről valamit, és kihagyja a szüksé-
ges könyvelési lépéseket, akkor ez megzavarja a robot által 
végzett, automata szállítási rendszert. erre az antra Id egy 
speciális helymeghatározórendszerrel támogatott megol-
dást dolgozott ki, amelynek az a célja, hogy ha manuálisan 
egy raklapot, szállítókocsit egy adott pontra szállítanak és 
ott lerakják, akkor ezt a rendszer automatikusan regisztrál-
ja, és jelzi ennek a tételnek a szállítási igényét az automata 
szállítórendszer felé. a robot aztán ezt a rakatot vagy kocsit 
felveszi, valamint a célterületre vonatkozóan „feltérképezi”, 
hogy hol van szabad hely a betárolására. a folyamatot tehát 
ember indítja – csupán azzal, hogy a rakatot vagy kocsit a 
megfelelő helyre lerakja –, a másik oldalon pedig a robot-
vezérlő rendszernek az antra Id szoftvere jelöli ki, hogy hol 
van üres tárhely. Itt tehát a gépi és ember által kontrollált 
folyamat ötvözéséről van szó – vázolt fel egy különleges al-
kalmazást Pesti jános. 

RFID és UWB technológia 
automatikus adatgyűjtéshez

Az	Antra	ID	Kft.	által	fejlesztett	rendszer	automatikusan	képes	leltárt	végrehajtani	RFID	
és	UWB	technológia	segítségével.
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a több mint 70 országban jelen lévő kärcher, a vi-
lág egyik vezető vállalata a tisztítási technológia és 
az innovatív tisztítási megoldások terén. az alfred 
kärcher Se & Co. kg a hatékony termelésellátás ér-
dekében azzal bízta meg a jungheinrichet, hogy a 
kärcher legmodernebb gyárában a németországi 
bühlertalban innovatív, megújult anyagáramlást 
alakítson ki az összeszerelési és a késztermék-fo-
lyamatok hatékony lebonyolítására. az üzemben, 
egy automatizált termelési logisztikai rendszer ré-
szeként egy 17 darab ekS 215a típusú önvezető 
targoncákból álló flottát alkalmaznak, amely gyor-
saságával, sokoldalú munkavégzési képességével, 
illetve hatékonyságával egyedülálló megoldást 
biztosít. 
– a hatékonyság növekedését várjuk az önvezető 
targoncák alkalmazásától, mivel nem hagyomá-
nyos anyagmozgató gépek, hanem agv-k végzik 
a szállítást, és minden nap 24 órában alkalmazha-
tók – nyilatkozta Matthias Wida gyárigazgató.
a bühlertali gyár 14 összeszerelő sorával világszer-
te a kärcher legnagyobb gyáregysége, ahol 17 da-
rab ekSa típusú agv biztosítja az anyagmozgatást 
és a gyártás kiszolgálását. az önvezető targoncák 
önállóan közlekednek az üzemben. a fröccsöntő 
üzemrészt kötik össze az összeszerelő sorral és az 
árukiadással. agv-k szolgálják ki és kötik össze a 

teljes raktárt. az önhordó villáknak köszönhetően 
mind a talajon, mind a magasabb tárhelyeken tud-
nak rakodni, árut felvenni és betárolni. amennyi-
ben az összeszerelő sor teljesen leterhelt, azokat 
a műanyag alkotórészeket, amelyekre épp nincs 
szükség az összeszereléshez ideiglenesen puffer-
raktárakban tárolják. ez a raktár külön raktárirányí-
tási rendszerrel rendelkezik, amely a kärcher saját 
WMS rendszeréhez kapcsolódik. 

Erősebb önvezető tagoncák
a szenzorok és az intelligens vezérlés segítségével 
az agv-k milliméter pontosan végzik a munkát. a 
nagyméretű öntött alkatrészeket közvetlenül a be-
vonattal ellátott villákon szállítják, itt nincs szük-
ség egységrakomány képző eszközökre. az agv-k 
1,7 m/s sebességgel haladnak, de kanyarmenetben 
automatikusan lecsökkentik a sebességet. 
– a jungheinrichtől egy erősebb verziót vásároltunk, 
amely lehetővé tette, hogy az önvezető targoncák 
akár 2,5 métert is megtehessenek másodpercenként. 
ezt elsősorban a nagyon hosszú, egyenes szakaszokon 
használjuk – emelte ki tobias kreher, a kärcher logisz-
tikai csoportvezetője. 
az agv-ket napi 24 órás használatra tervezték és 
optimalizált útvonaluknak köszönhetően folyama-
tos, azonos szintű hatékonyságot biztosítanak. az 

Hatékonyságnövelés
önvezető targoncákkal

Teljes	flottamegoldás	a	
Kärcher	raktárában.	Nincs	
többé	nagy	távolság	a	
Jungheinrich	önvezető	
szállítórendszerének	
köszönhetően.

»
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önvezető targoncák jungheinrich logisztikai inter-
fésszel kapcsolódnak a kärcher WMS rendszeréhez 
és ezen keresztül kapják az utasításokat.
– fel akarunk készülni a jövő kihívásaira, és a jö-
vő a lítiumion-technológia, amelynek segítségével 
rugalmasan tudjuk tölteni a gépeket. ez rövidebb 
töltési ciklusokat jelent hosszabb használati idővel 
– folytatta tobias kreher. 
az agv-k önállóan közlekednek az akkumulátortöltő 
állomáshoz. ez a technológia jól bevált az üzemen 
belüli logisztikában, és már évtizedek óta alkalmaz-
zák világszerte. egy intelligens logikai rendszer biz-
tosítja, hogy mindig elegendő számú agv álljon 
rendelkezésre a szállítási feladatokhoz. 

Megbízható szerviz
– az automatizált folyamatoknak köszönhetően 
előre tervezhető az egyes alkatrészek élettartama.
Mielőtt a kopó alkatrészek elhasználódnak, kicserélik, 
ezáltal a funkciók folyamatosan működnek. a projekt 
támogatása a jungheinrich részéről kiváló volt, per-
sze minden, így egy ilyen összetett projektben is elő-
fordulnak problémák a beüzemelés során. ez magá-
tól értetődő, de a hibaelhárítás is jól működött, szoros 
együttműködésben velünk. természetesen szívesen 
ajánljuk másoknak is – emelte ki Matthias Wida.

Összefoglalva
Feladat
automatizálási megoldás kifejlesztése az áruforgalom 
és a megfelelő termelésellátás kezelésére. a gyártás, 
az összeszerelés és az árukiadás közötti folyamatok 
automatizálása. Megoldás az áruk köztes tárolására, 
ha az összeszerelés teljes kapacitással folyik. Hosszú 
távolságok, magas polcok és szűk bejáratok ellenére 
a különböző rakományképző eszközök hatékony szál-
lítása.
Megoldás
17 darab ekS 215a típusú önvezető targonca nagy 
emelési magassággal. Puffertárolás az ügyfél saját 
WMS rendszeréhez kapcsolódó kezeléssel. Intelligens 
járművezérlés és szenzortechnológia a milliméterre 
pontos munkavégzéshez. lítiumion-technológia 6 
automatikus töltőállomással kombinálva.
Eredmény
az önvezető targonca (agv) változatos használata kü-
lönböző raktári feladatokhoz. gyorsabb, akár 2,5 m/s 
sebességű haladás a jungheinrich tuning modullal. 
a targoncák maximális rendelkezésre állása a lítium-
ion-technológiának és az automatikus töltőállomá-
soknak köszönhetően. folyamatos, 24 órás használat 
a hét minden napján, valamint optimalizált útvonalak 
a folyamatosan magas hatékonyság érdekében. 

WWW.SCMOnItOR.Hu

A Fő OLDAL

www.scmonitor.hu
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az audi Hungariánál jelenleg egy gyártósoron ké-
szülnek az audi Q3, Q3 Sportback, valamint a tt 
Coupé és roadster modellek. az alapmodellek 
mellett elektromos hajtásláncú audi Q3 PHev és 
Q3 Sportback PHev modelleket is gyártanak győr-
ben. a vállalat folyamatosan törekszik arra, hogy 
támogassa a munkatársai hatékony, biztonságos és 
ergonomikus munkavégzését. ezt a törekvést szám-
talan innováció bevezetésével valósítja meg, mint 
például a járműgyárban található holografikus kijel-
ző, vagy a vezető nélkül közlekedő szállítóeszközök 
(ftS=fahrerloses transportsystem). 
az audi Hungaria az autógyártásban egyedülálló 
módon használ a gyártási folyamatok hatékonyabbá 
tételére holografikus kijelzőt. a berendezés a gyártó-
soron a plug-in hibrid modellek érkezésekor egy ho-
logramvideót és egy figyelmeztető üzenetet jelenít 
meg a munkatársaknak, hogy a Start/StoP gomb 
megnyomásával adják rá, majd vegyék le a gyújtást. 
a figyelmeztető üzenetre azért van szükség, mert 
a járművek üzemanyaggal történő feltöltésére a 
gyújtásváltást követően technikai okokból csak egy 
rövid idő áll rendelkezésre. az eszköz munkabizton-
sági szempontból is ideális, az üzemanyag gyúlé-
konysága miatt ugyanis a gyártósoron elhelyezett 
berendezésektől csak bizonyos távolságra lehetsé-
ges árammal működő technikai eszközt elhelyezni, 
viszont a holografikus kijelző távolról is jól látható. 
a berendezés további előnye, hogy nem szükséges 

folyamatosan működtetni: akkor jelenik meg a ho-
logram, amikor a sorban következő plug-in hibrid 
modell az adott munkaállomásra érkezik. 
bizonyos folyamatok automatizálása szintén segíti 
a járműgyári munkatársak biztonságos és ergono-
mikus munkavégzését. a járműszereldében a gyár-
tási folyamatot többek között egy újonnan üzembe 

helyezett vezető nélküli szállítóeszköz is támogatja, 
mely az előszekventált motorokat autonóm szállít-
ja és készíti elő a munkatársaknak. ezek az önmű-
ködő berendezések akár 1500 kilogramm tömeget 
is képesek megemelni és szállítani. az új, innovatív 
ftS-ek különlegessége, hogy nem mágneses úton 
haladnak, hanem lézernavigációs technológiát al-
kalmaznak a tájékozódáshoz. az automatizáció je-
gyében a járműgyárban a jövőben több állomáson 
támogatják hasonló ftS berendezések a logisztikai 
és közvetve a gyártási folyamatokat. 

Biztonságos és ergonomikus 
munkavégzés 
Hologramos	kijelzők	a	hibrid	autók	gyártásban	az	Audi	Hungariánál,	Győrben.

Az eszköz munkabiztonsági szempontból is ideális, az üzemanyag 
gyúlékonysága miatt ugyanis a gyártósoron elhelyezett 
berendezésektől csak bizonyos távolságra lehetséges árammal 
működő technikai eszközt elhelyezni, viszont a holografikus kijelző 
távolról is jól látható.

Fotók: Audi Hungaria
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Új napra virrad a negyedik ipari forradalom, mivel az 5g-s mobil ve-
zeték nélküli szabvány régóta várt lehetőségeket teremt az ipari dol-
gok internete (IIot) számára. ez pedig azt jelenti, hogy az autonóm 
mobil robotok (aMr-ek) is élvezhetik a következő generációs nagy 
sebességű hálózat előnyeit. 
az aMr-eket már gyakran alkalmazzák olyan területeken, ahol szük-
ség van az ismétlődő szállítási feladatok önálló, automatizált és 
rendkívül megbízható végrehajtására. érzékelőiknek, kameráiknak 
és kifinomult szoftvereiknek köszönhetően hatékony anyagáramlást 
biztosítanak a termelésben, és automatizálják a költséghatékony 
belső logisztikai folyamatokat. az Interact analysis 2021-es, a mobil 
robotok piacát vizsgáló jelentésében 40%-os éves árbevétel-növe-
kedést prognosztizál a piacon. az aMr-ek diadalmenete összefügg 
a negyedik ipari forradalom eljövetelével.
a forradalom pedig nem véletlen: a termékek rövid életciklusa, a bo-
nyolult munkafolyamatok és a szűk haszonkulcsok mind arra kény-
szerítik a termelő vállalatokat, hogy felgyorsítsák a gyártási folyama-
tokat, miközben garantálják a magas termékminőséget. azonban a 
szakképzett munkaerő hiányának tükrében ennek a problémának 
a megoldása gyakran nagy kihívást jelen. Ugyanakkor egy másik 
trend is változásokat indít el a digitalizáció színterén: egyre nagyobb 
a kereslet a magán- és vállalati ügyfelek részéről a személyre szabott 
termékek és szolgáltatások iránt. 

Magasabb hatékonyság, alacsonyabb költségek
Mindezek a fejlesztések ugyanabba az irányba mutatnak: a vállala-
toknak ki kell használniuk a folyamatinnovációkban rejlő előnyöket, 
hogy hatékonyabbak és jövedelmezőbbek legyenek, ha verseny-
képesek akarnak maradni. a nagysebességű 5g hálózat pedig itt 
kerül a képbe: ipari környezetben („ipari 5g”) az ötödik generációs 
mobil vezeték nélküli szabvány valódi technológiai forradalmat in-
dít el, mivel a gyártóberendezések és a belső logisztikai folyamatok 
jelentősen rugalmasabbá, autonómabbá és hatékonyabbá válnak, 
amihez mindenekelőtt kiváló teljesítmény is társul. az üzleti telje-
sítményre és időgazdálkodásra fókuszáló aMr-szcenáriók így a gya-
korlatban is életképessé válnak, aminek eredményeként intelligens 
gyárak jöhetnek létre.
egy másik fontos piaci trend a digitális iker használata, amely gyak-
ran nagy mennyiségű adat valós idejű cseréjét követeli meg egy 
felhő- vagy edge-felhőszerverrel, ami megnöveli a biztonságos va-
lós idejű, nagy sávszélességű kommunikáció igényét is. az 5g valós 
idejű és biztonságosabb kommunikációt, nagyobb sebességet és 
megnövelt kapacitást jelent, ezért a vállalatok alternatívákat hoz-
hatnak létre a kábelezéssel szemben, és kihasználhatják a vezeték 
nélküli hálózat nyújtotta rugalmasságot.

AMR-ek akcióban
jelenleg a robotvezérlő rendszerek és az aMr-ek közötti kommuni-
káció kezelésére Wi-fi-t használnak, és a mai aMr-ek jól is működ-
nek Wi-fi-vel. ahogyan az 5g is a 4g fejlettebb változata, a Wi-fi-t is 
folyamatosan fejlesztik és frissítik különböző szabványokon keresz-

tül. a Wi-fi legelterjedtebb szabványa jelenleg a Wi-fi 5, de a Wi-fi 
6 is már széles körben elérhető és sokan használják, a Wi-fi 7 pedig 
jelenleg fejlesztés alatt áll. a Wi-fi az elkövetkező években is egy ké-
zenfekvő és praktikus megoldás lesz az aMr-ek hatékony működte-
téséhez, különösen azért, mert sok aMr még mindig nem használja 
ki maximálisan a meglévő Wi-fi szabványokban rejlő lehetőségeket.
Számos oka van azonban annak, hogy a helyszíni 5g-kapcsolat mi-
ért javítja az aMr-ek teljesítményét. előfordul, hogy az aMr-eket 
olyan univerzális Wi-fi-infrastruktúrára telepítik, amely megosztja 
az erőforrásait más felhasználókkal, ami korlátozza a hálózati tel-
jesítményt. továbbá, az újabb aMr-képességeknek nagyobb sáv-
szélességre és jobb válaszidőre van szükségük, az olyan műveletek 
során, mint például mélyebb alkalmazásautomatizálás a félig és tel-
jesen automatizált intralogisztikai folyamatokban, vagy a különböző 
aMr-rendszerek közötti interoperabilitás. Mivel a Wi-fi hálózatokat 
terhelés, és bizonyos esetekben túlterhelés éri, amikor túl sok kü-
lönböző célra használják őket, a nem kritikus alkalmazásokhoz a tel-
jesítmény még elegendő maradhat, de a valós idejű funkcionalitás 
sérülhet. egyes felhasználók olyan Wi-fi kihívásokkal szembesülnek, 
mint a magas fokú késleltetés, az elégtelen sávszélesség, a korláto-
zott lefedettség, a hiányos kiberbiztonság, vagy a nem megfelelő 
megbízhatóság.
a vezeték nélküli kapcsolatot elsősorban irodai és otthoni használat-
ra tervezték, de teljesítménye a felhasználók számának növekedésé-
vel, azonos csatorna megosztása esetén romolhat. a negyedik ipari 
forradalom – a zökkenőmentes érték- és ellátási láncokkal, a gyártó-
berendezések széles körben elterjedt szenzoralapú felügyeletével, 
az egymással kölcsönhatásba lépő robotokkal és a felhőbeli inno-
vációkkal kiegészítve – kiemelkedő kommunikációs teljesítményt 
igényel. az 5g előnyeiből minden mobil robot profitálhat. amikor az 
aMr flották mérete és funkcionalitása növekszik, általában dedikált 
hálózati megoldásra lesz szükségük a kritikus fontosságú alkalma-
zásokhoz.
az ipari 5g-n alapuló valós idejű kommunikáció természetesen a 
logisztikán kívüli területeken is használható a műveletek optima-
lizálására – például a gyártástechnológia digitális ikreivel kombi-
nálva. a gyors adatátvitel lehetővé teszi az aMr-ek számára, hogy 
ad-hoc döntéseket hozzanak egy valós folyamat vagy termék 
digitális szimulációja alapján. az új mobilkommunikációs tech-
nológia még egy-két meglepetést is tartogat a gyártóvállalatok 
fenntarthatósági céljait illetően. a nagy sebességű hálózat meg-
valósításának és az ebből eredő vezetékektől, kábelektől és Wi-fi 
hálózatoktól való mentességnek köszönhetően az aMr-ek mos-
tantól a központi infrastruktúrától távoli helyeken is telepíthetők. 
ennek eredményeként a valós idejű számítások olyan összetett 
telepítési forgatókönyvek kidolgozására is felhasználhatók, ame-
lyek minimalizálják a termelés során előforduló melléktermékeket. 
és a legjobb az egészben, hogy noha az aMr-ek akkor is képesek 
önállóan elvégezni a szállítási feladatokat, ha nincsenek csatla-
koztatva a hálózathoz, a csatlakoztathatóság jelentősen kibővíti 
az alkalmazási körüket. 

Hatékony anyagáramlás
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az eU klímavédelem terén betöltött vezető szerepe hátrányokkal 
is jár, az energiaellátás ugyanis nagymértékben függ a gáztól. az 
ukrajnai háború következményeként meredeken nőttek a gáz- és 
villamosenergia-árak, és bár politikai viták folynak a válságból ki-
vezető útról, az ipar számára még mindig elég homályos a helyzet. 
az emelkedő költségek miatt jelenleg fizetésképtelenségi hullám 
fenyeget. Mi vár az ipari üzemekre, és hogyan segíthetnek a hasz-
nált gépek.
az eU ütemtervét tulajdonképpen már meghatározták: a tag-
államok számára 2050-re tűzték ki a klímasemlegesség elérését. 
az üvegházhatású gázok kibocsátásának csökkentésével és „zöld 
munkahelyek” létrehozásával kívánják lassítani a globális felszíni 
hőmérséklet emelkedését. az egyik legfontosabb pont a megújuló 
energiaforrásokra történő átállás: energiatermelés szén és a gáz he-
lyett nap-, szél- és vízenergiából. 
az európai energetikai átállás azonban még messze nem olyan 
előrehaladott, mint amilyen lehetne. a polgárok tiltakoznak a szél-
erőművek ellen, az átépítési munkálatokat hosszadalmas engedé-
lyeztetések lassítják, a tényleges megvalósításhoz pedig hiányzik a 
szakképzett munkaerő és az építőanyag. 

Az energetikai átállás hirtelen leállása 
2022 elején újabb követ gördítettek klímacélok útjába. február-
ban elkezdődött az ukrajnai háború, számos súlyos következményt 
maga után vonva. ellátási láncok omlottak össze, nyersanyaghiány 
lépett fel, az árak pedig jelentősen emelkedtek. az oroszországi gáz-
szállítás leállítása világosan láthatóvá teszi azt az ellátási rést, ame-
lyet a fenntartható energiák még nem képesek áthidalni. a gázt 
alternatív régiókból kellett importálni, ami jelentős áremelkedést 
eredményezett. és mivel a villamosenergia ára is a gáz árához kötő-
dik, a költségek ezen a téren is emelkednek.
azonban sok üzem termelése függ a villamos energiától, a gáztól, a 
széntől és az olajtól, a tulajdonképpeni biztosítékot jelentő energe-
tikai átállás pedig jelenleg éppen a problémát jelenti. 

Üzemek takaréklángon 
a válságból kivezető utat sürgető hangok egyre hangosabbak. a 
kormányok árstopokkal, költségcsillapításokkal, a lakosságnak 
nyújtott közvetlen kifizetésekkel, valamint az atom- és szénalapú 
energiatermelők működési idejének meghosszabbításával próbál-
ják orvosolni a helyzetet. a magas energiaköltségek ugyanis számos 
vállalatot veszélyeztetnek; a koronavírus-járvány következtében várt 
fizetésképtelenségi hullám most pedig mégis azzal fenyeget, hogy 
valósággá válik. 
legyen szó szárítási folyamatokról, izzító- és égetőkemencékről 
vagy más gyártási folyamatokról – sok vállalat függ a gáztól, és je-
lentősen drágábban kellene alakítaniuk kínálatukat, hogy képesek 
legyenek megbirkózni ezekkel a többletköltségekkel. az áremelések 
azonban elriasztják a potenciális ügyfeleket. ennek következménye-
ként sok vállalat már nem versenyképes. 
a vdMa (verband deutscher Maschinen- und anlagenbau) egyik 
felmérése szerint a vállalatok 90%-a gondokkal küzd az energia-
ellátás terén, több mint felük pedig a helyzet további romlásából 
indul ki. az üzemek jelenleg úgy próbálnak gázt és villamosenergiát 
megtakarítani, hogy ennek során ne kelljen túlzott mértékű terme-
léscsökkentést elviselniük – a megtakarítási lehetőségek azonban 
korlátozottak.

Használt gépek
a megszakadt ellátási láncok és a magas energiaköltségek által oko-
zott stagfláció számos vállalat számára a fizetésképtelenség akut 
kockázatát jelenti. Mindezek mellett európa egyre kevésbé vonzó 
ipari helyszínként, mivel pontosan az energiaigényes vállalatok érez-
nek kevés ösztönzést arra, hogy ide telepítsék termelésüket. Számos 
vállalatra egyre nagyobb nyomás nehezedik az átszervezésre irá-
nyulóan. a gyártósorokat át kell alakítani, és új gépekkel kell haté-
konyabbá és energiatakarékosabbá tenni. 
a gyártóüzemekhez hasonlóan azonban a gépgyártókat is érinti 
az aktuális válság, az új gépek árai és a várakozási idők egyre in-
kább az egekbe szöknek. Sok vállalat számára ezért az új beszerzés 
nem jöhet szóba korszerűsítési megoldásként. éppen válság ide-
jén érdemes egy pillantást vetni a használt gépek piacára. jelenleg 
számos vállalat a már nem használt gépeinek eladásával szeretne 
könnyíteni költségvetésén. aukciós platformokon egyre nagyobb 
a kínálat, az árveréseken pedig a legkülönbözőbb iparágakból – 
például fém-, fa- vagy építőipar – származó modern és jó állapot-
ban található gépek szerezhetők be megfizethető áron. a lebonyo-
lítástól kezdve a szállításon át a fizetésig tapasztalt szakértők vezetik 
végig a vásárlókat a gépvásárlási folyamat minden lépésén, és így 
képesek megtalálni üzemük számára a legjobb ajánlatot. ennek kö-
szönhetően a gépgyártás nehéz helyzetének ellenére az üzemeknek 
lehetősége nyílik arra, hogy újabb lépést tegyenek az energiaválság 
ellen, és megerősödve vágjanak neki a 2023-as évnek.  

Energiaválság	Európában:	kompenzáló	lépés	az	ipar	számára.

Alternatívát jelentenek a válságban

A Surplex ipari aukciósház kiváló minőségű és modern használt gépekkel kínál 
megfizethető megoldást a válságban.
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novemberben megkezdődött a termelés a kecske-
méti Mercedes-benz gyár mintegy 23 ezer négyzet-
méteres új présüzemében, amely helyben készült 
alkatrészekkel látja el mind a Magyarországon ké-
szülő kompakt gépjárműveket, mind pedig a vállalat 
globális termelési hálózatának gyárait. a 2020-ban 
bejelentett beruházás az eredeti terveknek megfele-
lően, két év leforgása alatt valósult meg. a 23 ezer 
négyzetméteren felépített új présüzem hozzájárul a 
kecskeméti gyár termelési rendszerének rugalmas-
ságához, ezzel is stabil foglalkoztatást és hosszú távú 
tervezhetőséget biztosítva a vállalat jelenlegi több 

mint 4500 dolgozója, illetve jövőbeli munkatársai 
számára. 
– vállalatunk folyamatosan fejleszti magyarországi 
gyárát. a most átadott új présüzem nemcsak ennek 
a bizonyítéka, hanem a kecskeméti csapat nagyszerű 
teljesítményét is igazolja, amellyel ez a közösség ki-
érdemelte a vállalat bizalmát. Ugyanakkor a gyár sta-
bil és rendkívül vonzó munkáltatói szerepe is tovább 
erősödik a beruházással – mondta Christian Wolff, 
a Mercedes-benz Manufacturing Hungary kft. ügy-
vezető igazgatója.
a kecskeméti gyár második présüzemében egy 
olyan, csúcstechnológiás Servo présutca került ki-
alakításra, amely biztosítja a présszerszámok telep-
helyek közötti cserélhetőségét, rugalmassá téve ez-
zel a termelést: a megrendeléstől a termelésen és 
a logisztikai folyamatokon át a karosszériaüzemnek 
való kiszállításig, minden folyamat elektronikus úton 
kerül rögzítésre és továbbításra. 
a borító karosszériaelemeket előállító Servo présutca 
és az új, vagy átalakított présszerszámok tesztelésé-
hez szükséges Servo próbaprés mellett a kecskemé-
ti Mercedes-benz gyár új présüzemében egy lézer 
lemezvágó gépsor is helyet kap, amely feleslegessé 
teszi az eddig használt nagy vágószerszámok előál-
lítását, mindezzel pedig hozzájárul a hatékonyabb 
termeléshez és a rugalmasabb gyártáshoz.
a gyárban készülő kompakt gépjárművek a jövő-
ben még a jelenleginél is nagyobb arányban állnak 
majd olyan alkatrészekből, amelyek kizárólag hely-
ben készülnek. a présüzem ugyanakkor világszerte 
is növeli a „Made in kecskemét” alkatrészek számát, 
hiszen. a legkülönbözőbb préselt acél- és alumínium 
alkatrészekkel fogja ellátni a Mercedes-benz globá-
lis termelési hálózatát is. ezek az alapanyagok töké-
letesen megfelelnek a márka járműveinek aktuális 
és következő generációjával szemben támasztott 
követelményeknek is, mind a formatervezés, mind 
a biztonság, a tömeg vagy a minőség tekintetében.
a működés során a vállalat nagy jelentőséget tu-
lajdonít a fenntarthatóságnak: a gyártási folyama-
tok során keletkező alumíniumhulladékot csaknem 
100%-ban újrahasznosítják. az újrahasznosítás 
energiaigénye csupán huszada a könnyűfém újra-
gyártásához szükséges energiamennyiségnek és ez 
jelentősen hozzájárul a kecskeméti gyár már jelen-
leg is szén-dioxid semleges termeléséhez.
Mindemellett a Mercedes-benz jelenlegi beruhá-
zási terve részeként egy több mint 1 milliárd euró 
értékű befektetéssel készíti fel gyárát a jövőbeli 
feladatokra, és ennek során épít a teljes mérték-
ben megújuló energiaforrásokra. ez a beruházás 
ugyanakkor egyértelmű jele annak is, hogy a vál-
lalat elkötelezett kecskemét és a régió foglalkozta-
tásának biztosítása mellett. 

Új présüzem
Kecskeméten

Elindult	a	termelés	a	kecskeméti	Mercedes-Benz	gyár	új	
présüzemében.	

A kecskeméti Mercedes-Benz gyár új présüzemének ünnepélyes beindítása



222022. december-2023. január •

gyártáS Melléklet gyártáS Melléklet

az ausztriai Coca-Cola gyárban a Siemens segítségével kiépített 
energiamenedzsment-rendszer bevezetése nagyban hozzájárult 
ahhoz, hogy csökkenjenek az energetikai kiadások, emellett hasz-
nálatával leszorították a veszteségeket, kisebb lett a vízfelhasználás 
és a gondos odafigyelésnek köszönhetően a veszteség mennyisége 
is elmarad a korábbitól.
a Coca-Cola által gyártott üdítőitalok világszerte jól ismertek és ked-
veltek. az ausztriai, edelstal városában működő termelőegységben 
a gyártó ugyanúgy, mint más üzemeiben, arra törekszik, hogy kiváló 
minőségű termékeket állítson elő a lehető legmodernebb technoló-
giával. ehhez az automatizálás, a termelésfelügyelet és az energia-
menedzsment eszközeit is segítségül hívja.
a gyáron belüli intelligens állapotfelügyelet emellett támogatja a 
termelés folytonosságát, hiszen a gépek és gyártósorok valós idejű 
megfigyelése lehetővé teszi, hogy a mérnökök tisztában legyenek 
az elakadásokkal, az esetleges meghibásodásokkal, sőt arra is fel 
tudnak készülni, ha a közeljövőben szükség van valamilyen karban-
tartási feladat elvégzésére.
a Coca-Cola-nál az energiafogyasztás csökkentésén keresztül is szo-
rítják le a károsanyag-kibocsátást, ez azonban nem megy a haté-
kony termelés rovására. ausztriában működik a cégcsoport egyik 
leggyorsabb termelőüzeme, itt 12 palack üdítő készül el másodper-
cenként a töltősoron.
a gyártósoron üzemelő gépekbe történő beruházás egyszeri, nagy 
kiadást jelentett a cégnek, viszont már rövid távon jelentős meg-
takarításokat eredményez. a kisebb energiafogyasztás mellett 
csökkent a vízhasználat, ugyanis a töltésre váró palackokat rész-
ben levegővel tisztítják. a palackfújáshoz használt levegőt előállító 
kompresszort pedig kisebb fogyasztásúra cserélték, így ott is továb-
bi 5-8 százaléknyi energiamegtakarítást érnek el.

Rendszerfelügyelet és riportálás
a Coca-Cola saját energiafelügyeleti rendszert fejlesztett, amit már 
korábban bevezettek az ausztriai üzemben. ennek azonban szá-
mos korlátja volt, így a gyár a közelmúltban a Siemenshez fordult, 
hogy olyan felügyeleti megoldást találjanak, amely lehetővé teszi 
a részletesebb riportok készítését és a gyorsabb adatkinyerést. eh-
hez a Simatic WinCC v7 rendszert választották, ami a mérési adatok 
egyszerű megjelenítésében is hatalmas segítséget jelent. végül az 
energetikai rendszer komplett felügyeletét a Simatic energy Mana-
ger Pro alkalmazásra bízták, amit rugalmasnak és testreszabhatónak 
ítéltek meg az üzem szakértői.
a terepi mérőeszközöket fogyasztásmérőkkel egészítették ki, ezeket 
a Simatic et 200SP rendszerrel kötötték össze. a begyűjtött adatokat 
a felügyeleti rendszerbe csatornázzák: ez összesen több mint 100 
energia- és 17 vízfogyasztási mérési pont információit jelenti, ame-
lyek percenként szolgáltatnak adatokat a rendszernek.
az integráció következő lépcsőfoka a vállalatirányítási rendszerrel 

való kapcsolat, ami könnyebb feldolgozást jelent, valamint hozzá-
járul, hogy a gyártó képet kapjon arról, hogy az egyedi termékek 
milyen energia- és alapanyagköltséggel készülnek el az üzemben.
Mindezek a riportok alig egy óra alatt elérhetővé válnak, részletes 
áttekintés készíthetők ugyanis a feldolgozott adatokból a komp-
lex rendszernek köszönhetően. ráadásul az információk nemcsak 
egy-egy központi állomáson, hanem webes alkalmazásból, szükség 
esetén távolról is elérhetők, ami könnyebbé és átláthatóbbá teszi a 
működést minden illetékes számára.

Zöldenergia és a környezeti ártalom csökkentése
a cég elkötelezett a környezeti lábnyomának csökkentésében, en-
nek egy korábbi lépése volt, hogy a termeléshez szükséges energiát 
100%-ban megújuló források bevonásával biztosították a gyárnak. 
ezt aztán további energiahatékonyságot fokozó intézkedésekkel 
egészítették ki, most pedig a felügyeleti rendszer frissítése kínál 
újabb lehetőséget a takarékosabb működésre. az erőfeszítéseknek 
köszönhetően felére csökkentették az 1 liter üdítőital gyártásához 
felhasznált szén-dioxid mennyiségét. 2019-re ez a mutató 17,5 
grammra esett vissza, ami 50%-kal kevesebb, mint 2010-ben.

Állapotellenőrzés a hatékonyság jegyében
az állapotfelügyelet lehetőséget ad az energetikai célok megfo-
galmazására és hozzájárul az elérésükhöz is. az intelligens moni-
toringnak köszönhetően pedig minimálisra csökkenthetők a nem 
tervezett leállások, amelyek megakaszthatják a termelést. a karban-
tartások ütemezésében szerepet kap a mesterséges intelligencia és 
könnyebbé teszi az alkatrész-készletezést is.
a Sitrans SCM IQ megbízhatóan figyelmeztet a lehetséges meghi-
básodásokra még azelőtt, hogy bekövetkeznének. ehhez azonban 
egy kiépített és alaposan megtervezett jelzőrendszerre van szük-
ség. ez a rendszer három pillérből áll: a gépeken elhelyezett Sitrans 
M200 Multisensor-okból, Sitrans CC220 ipari gateway-ekből és a 
MindSphere-ben található Sitrans SCM IQ applikációból. 
a szenzorok vibrációs és hőmérsékletadatokat gyűjtenek, amelyek 
jól mutatják a gépek állapotváltozásait és következtetni lehet be-
lőlük az esetleges meghibásodásokra is. a gateway feladata a be-
érkező adatok feldolgozása, kódolása és továbbítása. az applikáció 
vezető Iot megoldásként azért felelős, hogy elemezze az informá-
ciókat és előrejelzésekkel támogassa a termelést.
a Coca-Cola osztrák üzemében is megvalósított energiahatékony-
sági és termelésfelügyeleti rendszerek tartós és pénzügyileg is ki-
mutatható eredményeket hoznak a felhasználóknak. a Siemens által 
összeállított rendszermegoldások segítségével nemcsak pillanatnyi 
állapot-visszajelzéseket kaphatnak az üzemeltetésről, hanem ter-
vezhetővé válnak a szükséges karbantartások is. ennek köszönhe-
tően az energiaköltségek leszorítása mellett hatékonyabbá és kiszá-
míthatóbbá válik a termelés. 

Hatékonyabb, zöldebb, átláthatóbb 
Az	új	termelés-	és	energiamenedzsment	rendszer	a	gyártás	egészére	kedvező	hatást	gyakorolt	az	
osztrák	Coca-Cola	üzemben.
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Létfontosságú a balesetek megelőzése
Sajnálatos tény, hogy egyre több a targoncabaleset. A gyárakban, 
raktárakban és egyéb létesítményekben egyre gyakrabban történ-
nek targoncabalesetek, ami főként az alábbi okokra vezethető 
vissza: 

• A szoros határidők miatti stressz és hajtás

• Koncentráció hiánya

• Megnövekedett munkaterhelés

• Gyenge láthatóság

• Váratlan akadályok

Ezeknek a baleseteknek a nagy része kereszteződésekben, hosszú 
átjárók végén vagy holttérben lévő területeken fordul elő. Néme-
lyik azért következik be, mert a vezető nem észleli a csendben 
közlekedő más járműveket vagy gyalogosokat. Nem számít, hogy 
a targonca gyalogossal, másik targoncával vagy egyéb járművel, 
tárggyal ütközik-e, a következmények súlyosak, sőt akár halálosak 
is lehetnek. Ezért létfontosságú a balesetek megelőzése.

Observation Post
A SOLAN új Observation Post rendszerét arra tervezték, hogy 
megelőzze az ütközésekből eredő sérüléseket, károkat. Az észlelő 
és azonosító egységeket, villogó és hangjelzéseket tartalmazó 
rendszer a találkozási ponttól 4-8 méter távolságra azonosítja a 
közeledő targoncát és figyelmezteti a veszélyes közelségben lévő 
gyalogosokat és a többi targoncavezetőt.

Figyelmeztető jelzés buszparkolókban
A rendszer figyelmeztet a parkolóban mozgó vagy a 
kereszteződéshez közeledő buszokra, teherautókra.

Távirányítású figyelmeztető rendszer
Veszélyes anyagok, például forró folyékony fémek, gyárakban 
történő szállításkor a rendszerrel figyelmeztetést küldhetünk, ha 
valaki 100 méternél közelebb kerül.

Figyelmeztető jelzés híddaru mozgásakor
A rendszert a darupálya kritikus helyeire szerelik, és figyelmeztető 
fényeket helyeznek a gyalogosok útvonalai és a darupálya ta-
lálkozási pontjaira.

Figyelmeztető rendszer bányákban
Rosszul belátható kereszteződésekben figyelmeztethet a közeledő 
járművekre.

Átjáró-magassági figyelmeztetés
A rendszer figyelmezteti a vezetőt, ha a járműve nem tud 
áthaladni az átjáró alatt. 

Hangjelző rendszer
Targonca közeledésekor a gyalogosok előzetes hangjelzést kapnak. 
A rendszert az üzem egyedi igényei szerint lehet felépíteni számos 
variáció alapján.

Observation Post opcionális tartozékok:
Szirénák, berregők, kürtök, kültéri észlelési pontok és 
vészjelzések nagyobb hatótávolsággal külön rendelhetők. 

A rendszert teljesen az ügyfél igényeire lehet szabni.

Termék Méret (cm) Tömeg (kg)

Observation Post 14/10/22 1,0

Radar detektor 15/11/9 0,3

LED lámpa 9Ø 0,2

Forgalomfigyelő és riasztórendszer targoncákhoz

www.solansystems.com

Solan obServation PoSt

A rendszer előnyei
• Közeledő gyalogosok és targoncák azonnali észlelése

•  Gyors, egyszerű telepítés (az üzemeltetéshez 24V AC infrastruk-

túra szükséges)

•  Az ügyféligények és a hely adottságai szerinti rugalmas konstrukció

• Megfizethető ár
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a 2020-2021-es, a koronavírus-járványhoz kötődő, 
de nem kizárólag az oltóanyaggyártókat érintő nagy 
„hajrá” után a globális gyógyszeripar visszalassult a 
saját szokásos ütemére. a korábbi két év rekordbe-
vételei érthető módon nem tudnak megismétlődni, 
a cégek pedig a felgyűlt jelentős mennyiségű pénzt 
gyakran a saját pénzügyi konszolidációjukra fordít-
ják a részvényesek által többre tartott k+f helyett. 
az iparág ugyanakkor stabil, növekszik, és várhatóan 
jól viseli majd az elkövetkezendő időszak egyre töb-
bek által beharangozott gazdasági hullámveréseit. 
a nemzetközi bdo idei „biotech riport” című elem-
zésének tanulságai.
a nemzetközi bdo minden évben elkészíti a naS-
daQ biotechnológiai Indexen (nbI) jegyzett vál-
lalatok (2021 végén 367 cég) legfrissebb éves 
beszámolóinak elemzését, hogy feltárja a biotech-
nológiai iparág fontos trendjeit. a közelmúltban 
végzett elemzéseink azt mutatják, hogy a 2020-as, 
hihetetlen növekedési ütemnek vége, de a biotech-
nológiai ipar továbbra is ellenálló. a részvényárak 
2021-ben a pandémia alatti, 24%-os megugrás után 
ugyanennyit estek, tehát zuhanásról szó sincs, lé-
nyegében a korábbi, 2017-2019-es szintekre álltak 
vissza. Mindez azonban csak a befektetői hangulat 
csillapodását jelenti, a cégek bevételnövekedése 
jelentős. az nbI-ben szereplő vállalatok bevétele 
2021-ben 37%-kal nőtt, szemben a 2020-as 10%-os 
növekedéssel, márpedig ez az egyik legnagyobb 
növekedés az elmúlt években.
az így megnőtt bevételeket a vállalatok k+f tevé-
kenység helyett elsősorban saját részvények vissza-
vásárlására költötték. ez nem feltétlenül esik egybe 
a befektetők preferenciáival, akik szívesebben for-
dítják innovációra a pénzüket, de kétségkívül segít 
abban, hogy meglévő termékeikből minél több nye-
reségre tegyenek szert. Mindez azonban nem jelenti 
a kutatási projektek leállását, csak a bővülés üteme 
tért vissza a korábbi állapotba.
fontos trend még a biogyógyszeripar töretlen növe-
kedése. ebbe a részszegmensbe azok a készítmények 
tartoznak, amelyeket élő organizmusok segítségével 
állítanak elő. a bdo gyártási kapacitások keresletét 
és kínálatát nyomon követő biotrak® adatbázisa 
szerint a bio-gyógyszeripari eladások 60%-kal nőttek 
az elmúlt öt évben, míg a hagyományos gyógyszer-
értékesítések 22%-kal. jelenleg a biogyógyszer-érté-
kesítés a globális gyógyszerpiac 18%-át teszi ki.

noha a 2020-as biotechnológiai fellendülés véget 
ért, a pénzügyi adatok azt mutatják, hogy az iparág 
továbbra is virágzik. a k+f befektetések csökkentek, 
de ez valószínűleg csak átmeneti állapot. a mostani 
lépések hatására várhatóan újra növekvő bevétele-
ket a befektetői várakozásoknak megfelelően min-
den bizonnyal újra kutatásra fordítják majd, hiszen 
annak jövedelmezőségét a pandémia történései, a 
CovId-járvány elleni oltóanyagok (gyógyszeripari 
léptékben) villámgyors kifejlesztésével igazolták.
a világszerte emelkedő alapkamatok és dráguló 
hitelek, források, valamint a befektetők válsághoz 
kötődő, óvatosabb befektetései miatt ugyanakkor a 
gyógyszergyártók kétszer is meggondolják, milyen 
projekteket fejlesszenek a közeljövőben. a befek-
tetők leginkább olyan termékeket fognak finanszí-
rozni, amelyeknek nagy esélyük van a sikerre. Ha-
sonlóképpen, a szűkösebb költségvetéssel működő 
biotech cégek racionalizáltabb termékpipeline-okat 
vezethetnek, amelyek az alapvető kutatási területek-
re összpontosítanak, és ez a gondolkodásmód vezeti 
majd a felvásárlásokat is. 

Posztcovid-szindrómában 
a gyógyszeripar

Ábrák: nemzetközi BDO „Biotech Riport” 
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Míg az elmúlt két évben a koronavírus-járvány sok 
szervezőt szakvásárok és kongresszusok lemon-
dására kényszerített, az IntralogISZtIkaI teSZt-
aréna szinte észrevétlenül bennfentes esemény-
nyé fejlődött mindazok számára, akik széles körű 
áttekintést szeretnének kapni az intralogisztika 
legújabb állásáról. ez az esemény a tesztelésről, 
a kipróbálásról, a gépek vezetésről és az élő ta-
pasztalatokról szól. amikor az IntralogISZtIkaI 
teSZtaréna megnyitja kapuit a dortmundi vásár 
területén, 2023. március 29-én és 30-án, 10 ország 
mintegy 100 kiválasztott innovációja és új terméke 
lesz elérhető öntesztelésre egy 10 000 négyzetmé-
teres csarnokterületen.
„ne nevezzük szakvásárnak” – mondják a szervezők 
– mi más úton járunk. Würmser anitával, az Intra-
logISZtIkaI teSZtaréna ügyvezető igazgatójával 
beszélgettünk, aki az Ifoy aWard, valamint a lo-
gisztikai Hírességek Csarnokának zsűrielnöke.

z „Lefújták, törölték” volt a 2020-as év kulcsszava, 
ami a 2021-es, sőt még a 2022-es év elején is ér-
vényben volt. Az IntRALOGISZtIKAI tESZtARÉnA 
eddig háromszor került megrendezésre. Hogyan 
lehet megszervezni a lezárások kellős közepén 
egy olyan eseményt, ahol közel 1000 résztvevő 
van jelen?  
z Számtalanszor megkérdezték tőlem. de mi csak 
megcsináltuk. dióhéjban 200% munka volt, 100% 
bátorság, 0% tervezési biztonság. a hatóságok szi-
gorúak voltak, de segítőkészek, a követelmények 
óriásiak, a kockázatról nem is beszélve. de végül 
minden érintett részt vett az eseményen: vendé-
gek, kiállítók, tesztelő szakemberek, a szervező-
csapat és zsűri tagjai. Mindannyian azért jöttek, 
hogy teszteljék és saját maguk megtapasztalják 
az innovációkat, illetve fenntartsák az üzleti kap-
csolatokat. és mindenki pontosan betartotta az ak-
kor érvényben lévő szabályokat. az azonban kissé 
ijesztő volt, hogy 2021-ben a lezárások kellős köze-
pén voltunk, 650 emberrel, egyedül a szállodában 
és a kiállítási területen.

z Milyen volt az önök által szervezett szakmai 
rendezvény visszhangja?
z a visszajelzések meglepően pozitívak voltak. Sok 
kritikára számítottam, de épp az ellenkezője történt. 
néhány esetben még meg is éljeneztek minket, és a 
médiamegjelenések is a vártnál jobb eredményt hoz-
tak: 79 ország 960 médiuma számolt be rólunk. Csak 
egy magánszemély akarta betiltatni a teSZtaréna 
rendezvényt, de ez valójában segített nekünk.

z Hogyhogy? 
z a koronavírus terjedése elleni intézkedéseket, va-
lamint a biztonsági koncepciónkat amiatt alaposan 
megvizsgálták, és végül példamutatónak minősítet-
ték. az is előnyünkre vált, hogy a kiállítók és a lá-
togatók számára a koncepciónkhoz való hozzáférés 
egyébként is korlátozott. végül is a teSZtaréna 
nem egy szakvásár, hanem egy korlátozott hozzá-
féréssel látogatható tesztrendezvény az iparág szá-
mára. ne nevezzük tehát szakvásárnak.

z Standok, kiállítók, látogatók. Miért mondja, 
hogy „ne nevezzük szakvásárnak”? 
z a teSZtaréna egy új rendezvényformátum, egy 
interaktív esemény a kiválasztott innovációkról a 
döntéshozók számára. a vásárt a tömegre tervezik, 
amit semmiképpen sem negatív értelemben értek. a 
cél a látogatókkal teli csarnokok és folyosók, valamint 
a kiállítók minél szélesebb köre. Mi ezzel szemben 
igyekszünk elkerülni, hogy a csarnokok és a standok 
tele legyenek, mert sorok alakulnak ki a tesztállomá-
soknál és a bemutatóhelyeken, így a tesztelés már 
nem működik jól. egy szakkiállításon bárki kiállíthat, 
nálunk csak az előválogatáson kiválasztott cégek. 
egy szakkiállításon mindenkinek saját magának kell 
eligazodnia, a teSZtaréna csarnokában viszont ki-
emelt túrákon vezetjük végig a látogatókat.

z nem mindenki állíthat ki, nem mindenki vehet 
részt? Hogyan történik a kiválasztás? 
z a korlátozott jegykontingens mellett mi és a kiállí-
tóink meghívjuk a legmagasabb szintű b2b vendé-

The World of Experience
in Intralogistics 

Az	INTRALOGISZTIKAI	TESZTARÉNA	a	Dortmundi	Vásár	területén,	
2023.	március	29-én	és	30-án	kerül	megrendezésre,	ahol	10	ország	

mintegy	100	kiválasztott	innovációja	és	új	terméke	kerül	bemutatásra.

»
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geket, akik konkrét innovációs és befektetési céllal 
jönnek a gyakorlati tesztelésre. a célcsoport azon 
döntéshozók köre, akik nemcsak értesülni szeretné-
nek a legjobb innovációkról, hanem ezeket élőben 
ki is akarják próbálni, a gépeket pedig tesztvezetés 
során értékelni. egyszóval, akik tudni akarják, mi a 
jövő. az Ifoy aWard döntősei már az év legjobb 
innovációit képviselik, és kiemelten ügyelünk arra, 
hogy csak új és innovatív termékeket mutassunk 
be, ezért világszerte megkeressük azokat a cégeket, 
amelyek kínálatában innovációk és újdonságok sze-
repelnek. 

z Igaz, hogy a tESZtARÉnA az IFOY Díjból nőtte 
ki magát? 
z így van, de a teSZtaréna ma már önálló rendez-
vény. a döntősök Ifoy-tesztje, az úgynevezett Ifoy 
teSZtnaPok továbbra is a teSZtaréna részeként 
zajlanak. Sokáig csak a döntősök, a zsűritagok, a 
tesztelők és az Ifoy-partnerek, összesen legfeljebb 
150 fő vehetett részt az Ifoy teSZtnaPokon. a 
2017/18-as Ifoy teSZtnaPok során néhány zsűri-
tag (az Ifoy zsűri a világ vezető logisztikai maga-
zinjainak főszerkesztőiből áll) meghívott pár szak-
embert a saját olvasóközönségéből. ott volt néhány 
logisztikai szolgáltató, egy autóipari beszállító és 
gyártó, egy barkácsáruház-igazgató, egy bútor-kis-
kereskedő a régióból, és mindannyian izgatottan 
várták a lehetőséget, hogy maguk is tesztelhessék 
az Ifoy döntőseit. Miért ne lehetne tehát korláto-
zott számú b2b vendéget beengedni? aztán 2020 
elején próbaképpen 50 vendéget hívtunk meg, és 
2022-re már majdnem 1000 résztvevő volt.

z Ezer résztvevő nem hangzik túl soknak? 
z Szerintem két nap alatt 1000 fő az optimális mé-
ret, a kiállítók nem tudnának ennél több látogatóval 
érdemben foglalkozni, és valójában ez mindig attól 
függ, hogy kikről van szó. a mi látogatóink azok a 
felsővezetők, akik milliós nagyságrendig döntenek 
fejlesztésekről, beruházásokról. koncentrált formá-
ban akarják látni az innovációkat, hatékony és ered-
ményes áttekintést akarnak kapni a technológiák 
akutális állásáról. ennek megfelelően hosszú és in-
tenzív időt töltenek a kiállítás megtekintésével. né-
hányan a berendezések alá is néznek, hogy egyetlen 
részlet se maradjon rejtve előttük. de ha kiállítóként 
valaki csak sok-sok névjegykártyát és lehetséges 
ügyfelet akar gyűjteni, akkor a teSZtaréna bizto-
san nem a megfelelő hely. 

z Mely iparágakból érkeznek a látogatók? 
z a legfontosabb csoport a logisztikai szolgáltatók, 
különösen a szerződéses logisztikai szolgáltatáso-
kat nyújtó cégek. az autóipari oeM-ek is szinte teljes 
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mértékben képviseltetik magukat, de jelen vannak 
az e-kereskedelem és a hagyományos kiskeres-
kedelem, valamint a fogyasztási cikkek, az ital- és 
gépgyártás, a vegyipar, illetve a gyógyszeripar kép-
viselői is. Idén számos munkavállalói képviselőre is 
számítunk speciális tesztterületünkön.

z A tESZtARÉnA fenntartható eseményként pozí-
cionálja magát, mint ahogy minden más rendez-
vény. Mitől más a tESZtARÉnA?  
z ahol hulladékot, szállítást, energiát vagy erő-
forrásokat lehet megtakarítani, ott természetesen 
megtesszük. de nem ez a döntő szempont. a fenn-
tarthatóságot könnyű kimondani, de próbáljon 
meg valaki valami igazán fenntarthatót csinálni 
megfelelő minősítés, tanúsítvány vagy zöld mar-
keting nélkül. ez egy alapvető döntés, és ez egy-
szerűen mindent megváltoztat. a márkák teljesen 
más megítélést kapnak, és más üzleti modell alakul 
ki. Mi valami értelmeset akartunk létre hozni, egy 
olyan eseményt, amely illik a korhoz, inspirálja a 
látogatókat és a kiállítókat egyaránt. Számunkra a 
fenntarthatóság ezért kevésbé a „ha”, mint inkább 
a „hogyan” kérdése volt.

z A kulcsszó az öntesztelés. Hogyan működik ez? 
z a látogatókat túrák keretében kalauzoljuk el az 
összes kiállítóhoz, hogy áttekintést kapjanak az új-
donságokról. Minden kiállító két-három percben 
mutatja be újdonságait, majd a látogatók egyénileg 
kipróbálhatják vagy tesztelhetik azokat. a tesztelési 
területeket kordonnal kerítettük el, és a látogatók 
láthatósági mellényt is kapnak, illetve kötelező a 
biztonsági cipő viselése.

z Márciusban Dortmundban kezdődik a harmadik 
IntRALOGISZtIKAI tESZtARÉnA. Milyen újítások 
lesznek napirenden? 
z tíz országból mintegy 100 kiválasztott innováció 
és új termék kerül bemutatásra. ezek között raktár-
technikai berendezések, targoncák, szoftverek, ro-
botmegoldások, agv és aMr, valamint egyéb külön-
leges megoldások és természetesen az Ifoy aWard 
döntősei is szerepelnek. látványosnak ígérkezik a 
vdMa anyagmozgatási és intralogisztikai szövetség 
agv Mesh-Up új kiadása, az exoskeleton & Co. aréna 
és a komissiózó szafari. Mindenképpen élmény lesz. 
a konferenciaprogramban számos panelbeszélgetés 
kap helyet az innováció témakörében.

z Mik a tervek a jövőre nézve? 
z Még inkább hangsúlyozni fogjuk az öntesztelés 
jelleget, és bővíteni fogjuk a panelbeszélgetéseket. 
a piacon már elérhető új fejlesztések mellett több 
jövőbemutató víziót is szeretnénk bemutatni. SJ

Würmser Anita, az INTRALOGISZTIKAI TESZTARÉNA 
ügyvezető igazgatója, valamint az IFOY AWARD és a 
Logisztikai Hírességek Csarnokának zsűrielnöke



27 • 2022. december-2023. január

álláSHirdetéSek

K
a
r
r
ie
r
M

o
n
it
o
r

27

JELEntKEZÉS: 
AnGOL és magyar nyelvű szakmai önéletrajzát, illetve motivációs levelét az alábbi e-mail-címre várjuk:

lv@tech-people.com

további információ: Vági László/Tech People Hungary Kft. • 1053 Budapest, Reáltanoda u. 11. 1. em.
Tel: +36 30 426 8308 • www.tech-people.com

A tech People egy európai munkaerő-közvetítő vállalat, mely magasan képzett erőforrásokat, valamint kiszervezett It szolgálta-
tásokat nyújt különböző iparágak számára. Partnercégünk megbízásából az alábbi pozícióba keresünk munkatársat:

CuStOMER CARE MAnAGER  

Main tasks:

•   Leading the team, responsible for customer care, sales support and 

transportation organization; 

•   Understanding internal and external customers, organization needs 

and translating them into a strategy for the team and its execution;

•   Co-operation with PLANT’S LOGISTICS and operation to enable team-

work on the highest level and to meet customer expectations;

•   Creating synergies between departments and people in the team;

•   Order management;

•   Providing guidance to sales on capacity, capability of the factory and 

realistic order execution date;

•   Drive process optimization and improvements.

requireMents:

•  Degree in Logistics, Finance, Business or Commerce;

•  5-8 years of experience in Customer Service, Customer Care, Logistics, 

transportation organisation, order Management or Sales Support in 

multinational environment (b2b, production, sales, trade);

•  Experience with LOGISTICS, especially TRANSPORTATION arrangement;

•  Fluency in ENGLISH (German is a plus) and native Hungarian;

•  SAP knowledge;

•  Very good level of Excel;

•  Excellent LEADERSHIP skills (10-20 FTE’s);

•  Positive thinking, can do attitude;

•  Open for new ideas and looking for improvements.

place of work:  budapest

ORDER FuLFILLMEnt SPECIALISt/CuStOMER CARE 

SPECIALISt (EnGLISH + GERMAn)  

Main tasks:

•   Keep in touch with Intercompany customers (being a single point of 

contact);

•   Monitoring and process their demand, receive RFQ (request for quota-

tions);

•   Prepare and send IC price quotation with availability information;

•   Receive PO-s, process them in the system and confirm them;

•   Create logistics reports and analysis;

•   Support and inform the supply chain group (orders, priorities, alloca-

tions, direct shipments);

•   Keep contact with other units and departments within the organiza-

tion (planning, customs consultant, shipping, quality, production);

•   Manage intercompany orderbook;

•   Preparing delivery notes, shipping documentation on demand;

•   Organize (call off) shipments on demand.

requireMents:

•  Degree in Supply Chain, Logistics, Business, Economy or Commerce;

•  1-3 years of relevant experience (Logistic Coordinator, Intercompany 

Sales, order Management, order Processing, order fulfillment, belső 

értékesítés, back office Sales, Customer Service or Customer Care);

•  Native Hungarian language;

•  Fluent GERMAN and ENGLISH language knowledge (both oral and 

written);

•  MS Office user level;

•  SAP knowledge is an advantage;

•  Strong communication and analytical skills;

•  Customer oriented personality;

•  Process improvement mindset.

place of work:  budapest
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elektronikus úton, névre szólóan
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a Supply Chain Monitor digitális magazin 
bármilyen írott, grafikai és képanyagának, 
vagy részletének a kiadó írásbeli engedélye
nélküli újraközlése bármilyen formában, 
(elektronikus és nyomtatott médiában) tilos. 
a kiadó a hirdetések, illetve a kerettel jelölt 
Pr-cikkek tartalmáért nem vállal felelősséget.

a Supply Chain Monitor digitális szaklap 
névre szólóan, elektronikus úton kerül 
terjesztésre. az európai Parlament és a tanács 
(eU) 2016/679 számú Általános adatvédelmi 
rendeletének („gPdr”) való megfelelésre 
kiadónk is nagy hangsúlyt fektet, és ennek 
megfelelően olvasóink adatainak kezelésére 
vonatkozó adatkezelési tájékoztatónk a 
www.scmonitor.hu megtekinthető. olvasóink 
tájékoztatást kérhetnek személyes adataik 
kezeléséről, illetve kérhetik azok helyesbítését 
vagy törlését a Sycamore Média kft. 
elérhetőségein.

Kapcsolódni szeretne 
valamely témához?

Hívja szerkesztőségünket!

Telefon: +36 70 389 0984
E-mail: scmonitor@scmonitor.hu

digitális
2023. február

számunk tartalmából:

 amr-ek

 retail logisztika

 gyártásautomatizálás

 nemzetközi szállítmányozás

 autóipar


